
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ 
1. Ανακοινώνεται ότι τη συνεδρίαση παρακολουθούν µα-

θητές από το 1ο Γενικό Λύκειο Παλλήνης και το 14ο Δηµοτικό
Σχολείο Αθήνας, σελ. 3249, 3253

2. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 3248, 3249, 3250

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
1. Ανακοίνωση αναφορών µε αριθµό από 148 έως 213, σελ.

3221 – 3238                      
2. Απαντήσεις Υπουργών σε ερωτήσεις Βουλευτών , σελ.

3239 - 3246
3. Ανακοίνωση του δελτίου επικαίρων ερωτήσεων της Δευ-

τέρας 14 Οκτωβρίου 2019, σελ. 3247
4. Συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων:
α) Προς τον Υπουργό Προστασίας του Πολίτη, µε θέµα:

«Σχεδιασµός της Κυβέρνησης για το προσφυγικό-µετανα-
στευτικό ζήτηµα», σελ. 3247

β) Προς τον Υπουργό Οικονοµικών, µε θέµα: «Εκχώρηση
της εκπαίδευσης ελεγκτών σε ιδιωτικές εταιρείες», σελ. 3250

γ) Προς τον Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών:
i. µε θέµα: «Οι προθέσεις της Κυβέρνησης για τον Οργανι-

σµό Αστικών Συγκοινωνιών Θεσσαλονίκης (ΟΑΣΘ)», σελ.
3252

ii. µε θέµα: «Σοβαρές ελλείψεις αντισεισµικής θωράκισης
στα σχολεία της Χώρας», σελ. 3255

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ

ΒΙΤΣΑΣ Δ. , σελ. 3221 - 3258

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Επί διαδικαστικού θέµατος:
ΒΙΤΣΑΣ Δ. , σελ. 3248, 3249, 3250
ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ Γ. , σελ. 3249

Β. Επί των επικαίρων ερωτήσεων:
ΑΛΕΞΙΑΔΗΣ Τ. , σελ. 3251
ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 3251, 3252
ΔΕΛΗΣ Ι. , σελ. 3255, 3256
ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ Κ. του Αχ. , 

σελ. 3253, 3254, 3256, 3257
ΚΑΣΤΑΝΙΔΗΣ Χ. , σελ. 3252, 3254
ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ Γ. , σελ. 3248, 3250
ΜΟΥΖΑΛΑΣ Γ. , σελ. 3247, 3249

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΛΑ’

Παρασκευή  11 Οκτωβρίου 2019



Αθήνα, σήµερα στις 11 Οκτωβρίου 2019, ηµέρα Παρασκευή
και ώρα 10.10’, συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του
Βουλευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του Δ’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ ΒΙΤΣΑ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Κυρίες και κύριοι συνά-

δελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.
Παρακαλείται ο κύριος Γραµµατέας να ανακοινώσει τις ανα-

φορές προς το Σώµα.
(Ανακοινώνονται προς το Σώµα από τον κ. Τρύφωνα Αλεξιάδη,

Βουλευτή Β’ Πειραιώς, τα ακόλουθα:

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

Θ’ ΑΝΑΘΕΩΡΗΤΙΚΗ ΒΟΥΛΗ

ΙΗ’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ Α’

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΛΑ’

Παρασκευή 11 Οκτωβρίου  2019



3222 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

Α. ΚΑΤΑΘΕΣΗ ΑΝΑΦΟΡΩΝ



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΛΑ’ - 11 ΟΚΤΩΒΡΙΟΥ 2019 3223



3224 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΛΑ’ - 11 ΟΚΤΩΒΡΙΟΥ 2019 3225



3226 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΛΑ’ - 11 ΟΚΤΩΒΡΙΟΥ 2019 3227



3228 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΛΑ’ - 11 ΟΚΤΩΒΡΙΟΥ 2019 3229



3230 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΛΑ’ - 11 ΟΚΤΩΒΡΙΟΥ 2019 3231



3232 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΛΑ’ - 11 ΟΚΤΩΒΡΙΟΥ 2019 3233



3234 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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3236 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΛΑ’ - 11 ΟΚΤΩΒΡΙΟΥ 2019 3237



3238 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΛΑ’ - 11 ΟΚΤΩΒΡΙΟΥ 2019 3239

Β. ΑΠΑΝΤΗΣΕΙΣ ΥΠΟΥΡΓΩΝ ΣΕ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ΒΟΥΛΕΥΤΩΝ



3240 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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3242 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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3244 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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3246 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, εισερχόµαστε στη συζήτηση των

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Προτού εισέλθουµε στη συζήτηση του σηµερινού δελτίου των
επίκαιρων ερωτήσεων, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα το
δελτίο επικαίρων ερωτήσεων της Δευτέρας 14 Οκτωβρίου 2019.

Α. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου (Άρθρα 130 παρά-
γραφοι 2 και 3 και 132 παράγραφος 2 του Κανονισµού της Βου-
λής)

1. Η µε αριθµό 79/8-10-2019 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Β1’ Βόρειου Τοµέα Αθηνών του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αρι-
στεράς κ. Γεωργίου Κατρούγκαλου προς τον Υπουργό Εξωτερι-
κών, µε θέµα: «Να µην χαθεί, λόγω αδράνειας και διγλωσσίας, η
προωθητική για τα εθνικά συµφέροντα αξιοποίηση της Συµφω-
νίας των Πρεσπών».

2. Η µε αριθµό 85/8-10-2019 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Ηρακλείου του Κινήµατος Αλλαγής κ. Βασιλείου Κεγκέρογλου
προς τον Υπουργό Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής, µε θέµα:
«Να ανοίξει η διαδικασία αιτήσεων για επιδότηση µεταφοράς
φορτίων και να ενταχθεί στο µεταφορικό ισοδύναµο και για την
Κρήτη η µεταφορά καυσίµων και η µετακίνηση επιβατών».

3. Η µε αριθµό 71/7-10-2019 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Α’ Θεσσαλονίκης του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ.
Ιωάννη Δελή προς την Υπουργό Παιδείας και Θρησκευµάτων, µε
θέµα: «Η κατάσταση στην ειδική αγωγή και εκπαίδευση».

Β. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Δεύτερου Κύκλου (Άρθρα 130 πα-
ράγραφοι 2 και 3 και 132 παράγραφος 2 του Κανονισµού της
Βουλής)

1. Η µε αριθµό 80/8-10-2019 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Α’ Ανατολικής Αττικής του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς
κ. Παναγιώτη (Πάνου) Σκουρολιάκου προς την Υπουργό Πολιτι-
σµού και Αθλητισµού, µε θέµα: «Εκροή χρηµάτων από το Ταµείο
Αλληλοβοηθείας του Υπουργείου Πολιτισµού στα γραφεία των
πρώην Υπουργών και της Γενικής Γραµµατέως του Υπουργείου».

2. Η µε αριθµό 73/7-10-2019 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευτού
Λέσβου του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Μαρίας Κο-
µνηνάκα προς τον Υπουργό Τουρισµού, µε θέµα: «Λειτουργία Δη-
µοτικών Υδροθεραπευτηρίων Ικαρίας».

3. Η µε αριθµό 82/8-10-2019 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Ηρακλείου του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Νικο-
λάου Ηγουµενίδη προς τον Υπουργό Εξωτερικών, µε θέµα:
«Ενέργειες της ελληνικής πλευράς µετά τη ρηµατική διακοίνωση
για τις γερµανικές αποζηµιώσεις».

Ο Γενικός Γραµµατέας νοµικών και κοινοβουλευτικών θεµάτων
ενηµερώνει το Σώµα, µε έγγραφό του, για τα εξής:

«Σχετικά µε τη συζήτηση των επικαίρων ερωτήσεων στο πλαί-
σιο του κοινοβουλευτικού ελέγχου την Παρασκευή 11 Οκτω-
βρίου 2019 καθίσταται αδύνατη η παρουσία: του Υπουργού
Οικονοµικών κ. Χρήστου Σταϊκούρα, στον οποίον απευθύνονται
οι υπ’ αριθµ. 72/7-10-2019 και 81/8-10-2019 επίκαιρες ερωτήσεις,
λόγω κωλύµατος, δηλαδή συµµετοχής σε κυβερνητική αποστολή
στο εξωτερικό, κατά το άρθρο 131 παράγραφος 2 του Κανονι-
σµού της Βουλής και του Υπουργού Υγείας κ. Βασιλείου Κικίλια,
στον οποίον απευθύνονται οι υπ’ αριθµ. 65/1-10-2019, 70/7-10-
2019, 76/8-10-2019, 78/8-10-2019, 83/8-10-2019 επίκαιρες ερω-
τήσεις και οι υπ’ αριθ. 106/2-8-2019, 428/28-8-2019 ερωτήσεις,
κατ’ άρθρο 130 παράγραφος 5 του Κανονισµού της Βουλής,
λόγω κωλύµατος, δηλαδή παράλληλης άσκησης κοινοβουλευτι-
κών καθηκόντων, την οποία έχει καταθέσει στα Πρακτικά της Διά-
σκεψης των Προέδρων της 10ης Οκτωβρίου 2019, κατά τη
συνεδρίαση της οποίας επαναβεβαιώθηκε η από 24 Ιουλίου 2017
απόφαση της Διάσκεψης των Προέδρων. 

Άρα θα απαντηθούν οι εξής επίκαιρες ερωτήσεις:
Οι υπ’ αριθµ. 66/2-10-2019 και 74/7-10-2019 επίκαιρες ερωτή-

σεις θα απαντηθούν από τον Υπουργό Υποδοµών και Μεταφο-
ρών κ. Κωνσταντίνο Αχ. Καραµανλή.

Η υπ’ αριθµόν 37/24-9-2019 επίκαιρη ερώτηση θα απαντηθεί
από τον Αναπληρωτή Υπουργό Προστασίας του Πολίτη κ. Γεώρ-
γιο Κουµουτσάκο. 

Η υπ’ αριθµόν 39/24-9-2019 επίκαιρη ερώτηση θα απαντηθεί
από τον Υφυπουργό Οικονοµικών κ. Απόστολο Βεσυρόπουλο.

Παρακαλούµε, όπως προβείτε στις δέουσες ενέργειες, προ-
κειµένου να ενηµερωθούν τόσο ο Προεδρεύων στη διαδικασία,
όσο και οι ερωτώντες Βουλευτές.».

Ξεκινάµε, λοιπόν, µε την έκτη µε αριθµό 37/24-9-2019 επίκαιρη
ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Β3’ Νοτίου Τοµέα Αθη-
νών του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς, κ. Ιωάννη Μου-
ζάλα, προς τον Υπουργό Προστασίας του Πολίτη, µε θέµα:
«Σχεδιασµός της Κυβέρνησης για το προσφυγικό-µεταναστευ-
τικό ζήτηµα».

Κύριε Μουζάλα, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά. Πάντα θα υπάρ-
χει ένας χρόνος που θα βοηθάει, ώστε να αναπτυχθεί η ερώτηση,
αλλά και η απάντηση.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΟΥΖΑΛΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Να ευχαριστήσω και τον Υπουργό κ. Κουµουτσάκο που παρά

τον αναµφισβήτητο φόρτο εργασίας είναι σήµερα εδώ για να συ-
ζητήσουµε την ερώτησή µου.

Κύριε Υπουργέ, η Νέα Δηµοκρατία έκανε δύο ή τρεις φορές
συνεδριάσεις για το µεταναστευτικό-προσφυγικό. Βγήκε µε βα-
ρύγδουπες, προπαγανδιστικές ανακοινώσεις, οι οποίες µας δη-
µιουργούν ερωτήµατα για το αν, πέρα από την προπαγάνδα, θα
κάνει συγκεκριµένα πράγµατα για να µπορέσει να αντιµετωπίσει
τη διαχείριση και όχι τη λύση του προσφυγικού-µεταναστευτικού. 

Θα αναφέρω πολύ απλά κουβέντες, όπως το σφράγισµα του
Έβρου. Γελάει όλος ο Έβρος, η Θράκη και η Θεσσαλονίκη διότι
οι ροές συνεχίζουν κανονικά. Δεν είναι δική σας ευθύνη. Δική σας
ευθύνη είναι ότι πιστέψατε ή πήγατε να πείσετε τον λαό µας ότι
θα σφραγιστεί ο Έβρος. Είναι η πρώτη βαρύγδουπη δήλωση -
εσείς δεν την κάνατε ποτέ προσωπικά- ότι θα καταργηθεί ο δεύ-
τερος βαθµός εξέτασης ασύλου. Είναι το περίφηµο αυτό
παραµύθι για την ελλιπή φύλαξη των συνόρων από την προηγού-
µενη κυβέρνηση, τη δική µας κυβέρνηση δηλαδή, η οποία δηµι-
ουργεί προβλήµατα. Και θα τα βρείτε µπροστά σας στις
συµµετοχές σας στα συµβούλια της Ευρώπης, όπου είµαι βέ-
βαιος ότι θα υποστηρίξετε τις θέσεις της χώρας µας. Οι χώρες
Βίσενγκραντ χρησιµοποιούσαν αυτό το επιχείρηµα, ότι πρέπει να
βγούµε από τη Σέγκεν γιατί, όπως λέει και η Νέα Δηµοκρατία,
δεν φυλάσσουµε τα σύνορά µας καλά. Νοµίζω ότι αυτά είναι ατο-
πήµατα προπαγάνδας, τα οποία όµως έχουν µια βαρύνουσα ση-
µασία. 

Επίσης, είναι σαν να λέτε ότι οι θεσµοί, στους οποίους ο ελλη-
νικός λαός πιστεύει, όπως είναι ο στρατός και η αστυνοµία, αν
τους πει ο ΣΥΡΙΖΑ να φυλάξουν τα σύνορα, τα φυλάνε. Ειδάλλως
γίνονται επίορκοι. Μετά έρχεται η  Νέα Δηµοκρατία, λέει κάτι
άλλο και αυτοί κάνουν κάτι άλλο. Είµαι βέβαιος ότι δεν είναι δική
σας άποψη αυτή. Όλη σας η κοινοβουλευτική πορεία το δείχνει.
Και προφανώς δεν είναι και δική µας.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Εγώ θα κάνω δύο συγκεκριµένες ερωτήσεις, τις οποίες πραγ-
µατικά δεν κάνω αντιπολιτευτικά, κύριε Υπουργέ. Τις κάνω γιατί
χρειαζόµαστε απαντήσεις. Και κυρίως χρειάζεστε κι εσείς να µε-
τουσιωθούν σε ενέργειες. Η µία είναι τι ακριβώς εννοείτε όταν
λέτε ότι θα καταργηθεί ο δεύτερος βαθµός. Αυτό διευκρινίστηκε
µετά. Δεν θα καταργηθεί ο δεύτερος βαθµός. Θα γίνουν κάποιες
αλλαγές. Εάν είστε έτοιµος, να µας πείτε αυτές τις αλλαγές,
ώστε να µπορέσουµε να τις κρίνουµε. Θέλω να σας πω ότι σε
οποιαδήποτε αλλαγή µέσα στο πλαίσιο του Διεθνούς Δικαίου και
των ανθρωπίνων δικαιωµάτων διευκολύνει την ταχύτερη εξέταση
του ασύλου, εµείς θα είµαστε µαζί σας.

Τελειώνοντας, θέλω να σας ρωτήσω, αλλά κυρίως να θέσω
υπόψιν σας ότι βρισκόµαστε -κι εσείς ως αρµόδιος Υπουργός
έχετε µια µεγαλύτερη ευθύνη- µπροστά σε ένα πολύ µεγάλο
πρόβληµα. Ήταν πολύ µεγάλο όταν, για παράδειγµα, στη Μόρια
ήταν µονάχα πεντέµισι χιλιάδες. Τώρα που είναι δεκατρείς χιλιά-
δες είναι ακόµα µεγαλύτερο. Το ίδιο ισχύει για τη Σάµο. Βρισκό-
µαστε µπροστά σε αυτό που στα δικά µου χρόνια και στα χρόνια
του κ. Βίτσα λέγαµε «ξεχειµώνιασµα». Δηλαδή, τι µέτρα έχετε
σκοπό να πάρετε -θα έπρεπε ήδη να έχετε προχωρήσει- ώστε να
µπορέσουν αυτοί οι άνθρωποι, που είναι σε πάρα πολύ κακές
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συνθήκες, που υπερβαίνουν τα όρια της ανθρωπιστικής κρίσης,
να ανταπεξέλθουν στις βαριές συνθήκες του χειµώνα;

Ειλικρινά οι ερωτήσεις µου δεν έχουν αντιπολιτευτικό χαρα-
κτήρα. Και θα χαρώ να έχω συγκεκριµένες απαντήσεις.

Σας ευχαριστώ, κύριε Υπουργέ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ευχαριστούµε, κύριε

Μουζάλα.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τρία τουλάχιστόν λεπτά.

Σας παρακαλώ, µη συµβουλεύεστε τον πίνακα, γιατί δεν υπάρχει
συγχρονισµός προς το παρόν. Ελπίζω ότι θα το φτιάξουν οι τε-
χνικοί.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός
Προστασίας του Πολίτη):

Κύριε Μουζάλα, κύριε συνάδελφε, υπάρχει ένα εισαγωγικό
µέρος στην ερώτησή σας και οι δύο ερωτήσεις σας. Στο εισαγω-
γικό µέρος αναφερθήκατε σε βαρύγδουπη προπαγάνδα, µιλή-
σατε για λόγια χωρίς περιεχόµενο από πλευράς Κυβέρνησης.
Σφάλλετε και το ξέρετε.

Πρώτα από όλα, να πούµε, κύριε συνάδελφε, ότι η σηµερινή
συζήτηση γίνεται σε µια χρονική συγκυρία εξελίξεων και γεγο-
νότων στην περιοχή µας τα οποία επιβεβαιώνουν ότι οι πηγές
των νέων µεταναστευτικών ροών που ξεκίνησαν περίπου από τα
µέσα Ιουλίου και έφθασαν σε δραµατική άνοδο, σχετίζονται µε
γεωπολιτικούς και πολιτικούς παράγοντες εκτός της χώρας.

Είναι πολύ σηµαντική µια ηµεροµηνία στην πορεία αυτή.
Πέραν του ότι οι ροές άρχισαν να ανεβαίνουν από τον Μάιο,
υπάρχει µια συγκεκριµένη ηµεροµηνία που έχει ένα ενδιαφέρον
να συγκρατηθεί. Αυτή είναι η 15η Ιουλίου, δηλαδή, λίγες µέρες
αφότου ανέλαβε αυτή η Κυβέρνηση. Στις 15 Ιουλίου υπάρχει µια
απόφαση του Συµβουλίου της Ευρωπαϊκής Ένωσης που επιβάλ-
λει στην Τουρκία αντίµετρα -ή κυρώσεις για την πολιτική της στην
Ανατολική Μεσόγειο και την Κυπριακή Δηµοκρατία.

Από εκείνο το σηµείο και µετά και σε συνδυασµό µε τις γεω-
πολιτικές στοχεύσεις της γείτονος, που τις ζούµε αυτές τις
µέρες, αρχίζει ένα µπαράζ τουρκικών δηλώσεων µε ένα απειλη-
τικό περιεχόµενο όσον αφορά την αύξηση των ροών προς τα δυ-
τικά, προς την Ευρώπη, δηλαδή προς την Ελλάδα.

Δεν ήταν τόσο το περιεχόµενο αυτών των δηλώσεων που είχαν
επαναληφθεί και στο παρελθόν, αλλά η συχνότητά τους, που
έδειχνε και προανακοίνωνε την έξαρση των µεταναστευτικών
ροών. Είχαµε, λοιπόν, σε ένα σύντοµο χρονικό διάστηµα δύο ή
τριών µηνών µια κορύφωση εισροών. Η νέα Κυβέρνηση βρέθηκε
µπροστά σε αυτό το φαινόµενο, σε αυτή τη «mini κρίση» ας
πούµε.

Η πηγή των ροών αυτών είναι εκτός Ελλάδος. Δηλαδή εκτός
ελέγχου της χώρας. Το φαινόµενο αυτό γενικά υπερβαίνει τη
χώρα, γι’ αυτό και είναι ευρωπαϊκό, ήρθε να προστεθεί στην εξής
κατάσταση που παραλάβαµε, κύριε συνάδελφε. Στη Λέσβο, στο
ΚΥΤ, παραλάβαµε 100% περισσότερο κόσµο από ό,τι προβλέπει
η δυνατότητά της, δηλαδή ενώ προβλέπει τρεις χιλιάδες εκατό,
είχαµε πέντε χιλιάδες πεντακόσιους. Είναι σχεδόν 100% περισ-
σότεροι άνθρωποι.

Στη Σάµο είχαµε 500% περισσότερους ανθρώπους, γιατί το
κέντρο υποδοχής και ταυτοποίησης προβλέπει εξακόσιους σα-
ράντα οκτώ, ενώ εκεί κατέλυαν τρεις χιλιάδες εβδοµήντα δύο.
Αυτή η κατάσταση αφορούσε -µε διαβαθµίσεις, αλλά πάντως
ήταν διαβαθµίσεις υπερχείλισης- σε όλα τα κέντρα υποδοχής και
ταυτοποίησης στα νησιά και στο όριό τους την ενδοχώρα.
Ήρθαν, λοιπόν, οι νέες ροές πάνω σε αυτή την ήδη υπερβολικά
βεβαρηµένη κατάσταση.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Αναπληρωτή Υπουργού)

Η νέα Κυβέρνηση έκανε µια σειρά συσκέψεων και συζητήσεων
σε βάθος, προκειµένου στη νέα κατάσταση που είχε διαµορφω-
θεί να δοθούν οι κατάλληλες απαντήσεις. Και δόθηκαν. Στο
Υπουργικό Συµβούλιο της 30ής Σεπτεµβρίου αποφασίστηκε η ενί-
σχυση της φύλαξης των συνόρων, διότι πρέπει να έχεις µια κουλ-
τούρα ασφάλειας για να πιστεύεις και να ακολουθείς πολιτικές
ενίσχυσης των συνόρων, κάτι που εµείς πιστεύουµε ότι ήταν ελ-
λειµµατικό κατά τη διάρκεια της δικής σας διακυβέρνησης. Δεν
υπήρχε, φιλοσοφία προστασίας των συνόρων. Δεν λέω ότι δεν

προστατεύατε τα σύνορα της χώρας, γιατί αυτό καταλαβαίνετε
πόσο σοβαρό θα ήταν, αλλά η αντίληψη ότι το µεταναστευτικό-
προσφυγικό είναι και θέµα ασφάλειας δεν ήταν καθόλου ορατή
στην πολιτική σας.

Αποφασίσαµε, λοιπόν, την ενίσχυση των συνόρων µε συγκε-
κριµένα µέτρα. Αποφασίσαµε την αναγκαία κατασκευή κλειστών
προαναχωρησιακών κέντρων, την ενίσχυση των τοπικών κοινω-
νιών, την αλλαγή του νοµοθετικού πλαισίου προκειµένου να ξέ-
ρουµε, να ξέρει το ελληνικό κράτος ποιοι είναι εκείνοι από τους
αιτούντες άσυλο που δικαιούνται διεθνούς προστασίας και ποιοι
δεν δικαιούνται και ένα ευνοµούµενο κράτος εκείνους που δεν
δικαιούνται πρέπει να τους επιστρέφει και µέχρι να τους επιστρέ-
ψει, να τους κρατά περιορισµένους.

Επίσης, αποφασίσαµε την αποσυµφόρηση των νησιών: Οφεί-
λαµε να το κάνουµε, διότι νέες ροές προστέθηκαν στην ήδη
υπερχειλισµένη κατάσταση που παραλάβαµε.

Και τέλος, αποφάσισε η Κυβέρνηση τη διεθνοποίηση του προ-
βλήµατος µε κάθε σοβαρό µέσον και σε όλα τα φόρα.

Έχετε αντίρρηση γι’ αυτήν την πολιτική; Έχετε να προτείνετε
κάτι άλλο πάνω σε µία µίνι κρίση που αντιµετωπίστηκε τους κα-
λοκαιρινούς µήνες, δηλαδή τους µήνες που και η Ευρωπαϊκή
Ένωση υπολειτουργεί και βρισκόµασταν και στη «µεσοβασιλεία»
δύο επιτροπών, η µία που έφευγε και η άλλη που ακόµα δεν είχε
διαµορφωθεί; 

Όλα αυτά τα λέω για να δείξω σε ποιο περιβάλλον κληθήκαµε
εκτάκτως να πάρουµε µέτρα. Αυτά που σας περιέγραψα µήπως
έχουν στοιχεία ολιγωρίας, αναποτελεσµατικότητας, έλλειψης ρε-
αλισµού; Πιστεύω πως όχι. 

Με ρωτήσατε για τον δεύτερο βαθµό. Έχοντας υπ’ όψιν ότι
παραλάβαµε µία εκκρεµότητα της τάξεως περίπου των εβδο-
µήντα πέντε χιλιάδων µη επεξεργασµένων αιτήσεων ασύλου, οι
οποίες µάλιστα για να διεκπεραιωθούν χρειάζονται η καθεµία
έναν και πλέον χρόνο, υπάρχει κανείς που να πιστεύει ότι δεν
υπήρχε ή δεν υπάρχει ανάγκη επίσπευσης των διαδικασιών ασύ-
λου στη χώρα; Δεν υπάρχει ανάγκη αύξησης των επιστροφών;
Προφανώς και υπάρχει. Εποµένως η νοµοθετική ρύθµιση που θα
καταθέσουµε σε λίγες µέρες αποσκοπεί ακριβώς σε αυτό. Εξαντ-
λώντας τις δυνατότητες που µας δίνει το Διεθνές Δίκαιο και οι
ευρωπαϊκές οδηγίες να διαµορφώσουµε ένα πολύ πιο σφιχτό και
στιβαρό νοµικό πλαίσιο για την εξέταση των αιτήσεων ασύλου.
Θα το κάνουµε µε πλήρη εφαρµογή του Κοινοτικού Δικαίου,
όπως, παραδείγµατος χάριν, µία διάστασή του είναι να ενταχθεί
στην ελληνική νοµοθεσία ασύλου η δυνατότητα κράτησης που
προέβλεπε η οδηγία και την οποία δεν είχατε ενσωµατώσει.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Κύριε Υπουργέ, ολοκλη-
ρώστε παρακαλώ την πρωτοµιλία σας. Θα έχετε χρόνο και στη
δευτερολογία σας.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός
Προστασίας του Πολίτη): Η δευτερολογία µου θα είναι πολύ
σύντοµη, κύριε Πρόεδρε.

Τα κριτήρια της ευαλωτότητας ήταν ξεχειλωµένα, κάτι που ξέ-
ρετε, κύριε Μουζάλα. Από περίπου σαράντα πέντε χιλιάδες αι-
τήσεις για µία συγκεκριµένη χρονική περίοδο, οι τριάντα οκτώ
χιλιάδες ήταν ευάλωτοι. Αυτή δεν είναι µία κανονική λειτουργία
της διαδικασίας ασύλου.

Και τέλος, έχουµε πρόγραµµα; Τι θα κάνουµε; Είµαστε έτοιµοι;
Λοιπόν, η Κυβέρνηση µέσα σε αυτούς τους βεβαρηµένους δυό-
µισι µήνες στην ουσία έχει συντάξει Εθνικό Στρατηγικό Σχέδιο
Υποδοχής 2019-2020 το οποίο είναι πλήρες µε µεσοπρόθεσµους,
βραχυπρόθεσµους και στρατηγικούς στόχους, Έχει ήδη κατατε-
θεί στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή και βρίσκεται υπό επεξεργασία για
τελική έγκριση από την πολιτική ηγεσία του Υπουργείου. Είναι
θέµα ολίγων ηµερών να σας το καταθέσουµε. Αυτό είναι το σχέ-
διο. Είναι πολυσέλιδο, λεπτοµερές και συγκεκριµένο.

Έχουµε, λοιπόν, κάνει ό,τι ήταν ανθρωπίνως δυνατό να γίνει
σε αυτό το χρονικό διάστηµα και αυτό ταυτόχρονα µε την έντονη
διεθνοποίηση. Με πρωτοβουλίες, µε συγκεκριµένες ενέργειες
που έχει κάνει η Κυβέρνηση. Στον περιορισµένο χρόνο αυτής της
διαδικασίας προσπάθησα να σας δώσω όλο το εύρος και της
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πρόκλησης που αντιµετωπίσαµε αµέσως µόλις σχηµατίστηκε η
Κυβέρνηση, αλλά και των ενεργειών που έχουν γίνει σε σύντοµο
χρονικό διάστηµα, προκειµένου η χώρα να θωρακιστεί απέναντι
σε µία νέα πρόκληση, η οποία -όπως δείχνουν οι τελευταίες εξε-
λίξεις- φαίνεται ότι θα πάρει νέες και πιο έντονες µορφές.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Κύριε Μουζάλα, πριν
σας δώσω τον λόγο για τη δευτερολογία σας, θα ήθελα να ανα-
κοινώσω στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από
τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αί-
θουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την
ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας
της Βουλής των Ελλήνων, σαράντα τρεις µαθητές και µαθήτριες
και τρείς συνοδοί-εκπαιδευτικοί τους, από το 1ο Γενικό Λύκειο
Παλλήνης. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Ορίστε, κύριε Μουζάλα έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΟΥΖΑΛΑΣ: Κύριε Υπουργέ, κανείς δεν θα συµφω-

νήσει περισσότερο από εµένα µαζί σας ότι οι παράγοντες οι
οποίοι οδήγησαν σε αυτήν τη µίνι κρίση -δεν έχει κανένα νόηµα
να συσχετίζεται µε την τραγωδία του 2015 και ξέρω ότι δεν το
κάνετε- είναι γεωπολιτικοί παράγοντες εκτός Ελλάδας. Φοβάµαι
ότι αυτοί που θα διαφωνήσουν µαζί σας είναι συνάδελφοί σας
Βουλευτές του χώρου σας και οι θέσεις που η Νέα Δηµοκρατία
ανέπτυσσε πριν γίνει κυβέρνηση. Ας µείνουµε, ωστόσο, στο ότι
έχουµε απόλυτη συµφωνία µαζί σας στο ποιοι είναι οι παράγον-
τες που οδήγησαν σε αυτή τη µίνι κρίση που όντως αντιµετωπί-
ζετε.

Θα σας έλεγα ότι εγώ δεν απευθύνω κατηγορίες, αλλά υπήρξε
ολιγωρία και αυτός είναι ο λόγος που η Μόρια από τις πέντε χι-
λιάδες τριακόσιες έφτασε στις δεκατρείς χιλιάδες, γιατί ανεβλή-
θησαν προγραµµατισµένες επιστροφές στην ενδοχώρα
ευαλώτου. Αυτό βάζει ευθύνες. 

Όταν µιλάω για προπαγάνδα, κύριε Υπουργέ, δεν είναι κάτι το
οποίο αποδίδω σε εσάς, αλλά αποδίδω στην Κυβέρνηση. Είναι,
δηλαδή, προπαγάνδα και µάλιστα σκοτεινή. Πρέπει να διερευνή-
σει κανείς, τι; Ότι δεν είναι πια προσφυγικό το πρόβληµα, αλλά
είναι µεταναστευτικό. Οι αφίξεις είναι 65% µε 70% αφίξεις προ-
σφύγων µε βάση το Διεθνές Δίκαιο. Υπάρχει µια ελάττωση. Ήταν
75% µε 80% και έγινε 65% µε 70%, αλλά αυτό δεν µετατρέπει το
πρόβληµα σε µεταναστευτικό. 

Το δεύτερο είναι το εξής. Να σας φέρω ένα παράδειγµα.
Βγήκε ο κυβερνητικός εκπρόσωπος και δήλωσε: «Το ΚΥΣΕΑ στην
τελευταία συνεδρίαση που κάναµε αποφάσισε ένα, δύο, τρία,
τέσσερα, να πάνε οι Υπουργοί Εσωτερικών της Γαλλίας και της
Γερµανίας στην Τουρκία και στην Ελλάδα». Ελάτε τώρα! Αυτά
δεν είναι προπαγάνδα; Εκτός αν έχουµε ένα Υπουργικό Συµβού-
λιο που µπορεί να στείλει τους Υπουργούς Εσωτερικών της Γαλ-
λίας και της Γερµανίας στην Τουρκία, στην Ελλάδα, στο
Μπαγκλαντές, όπου θέλει να τους στέλνει.

Να γίνω πάλι συγκεκριµένος. Σαφέστατα και ο ΣΥΡΙΖΑ κι εγώ
προσωπικά είχαµε πάρα πολύ αναπτυγµένη την κουλτούρα
ασφάλειας και αυτός είναι ο λόγος που µέσα στη µεγάλη κρίση
των δέκα χιλιάδων αφίξεων την ηµέρα και τα επόµενα χρόνια δεν
είχαµε κανένα επεισόδιο βίας ή τροµοκρατών και είχαµε και µια
αύξηση της εγκληµατικότητας πρωτοφανώς µικρή σε τέτοια µε-
ταναστευτικά κύµατα. Με βάση τα στοιχεία της Αστυνοµίας είναι
µικρότερη από 1%. 

Εποµένως, δεν απευθύνω κατηγορία για την κουλτούρα της
ασφάλειας. Ήταν µια κουλτούρα που είχαµε. Η συνεργασία µας
µε την ΕΥΠ, µε την Αστυνοµία και µε τον Στρατό ήταν συνεχής
και οδήγησε σε αποτελέσµατα και εύχοµαι αυτό το πράγµα να
συµβεί και µε εσάς. 

Οι δυνάµεις της Νέας Δηµοκρατίας στα νησιά ήταν αυτές οι
οποίες πολέµησαν µε απίστευτο τρόπο την πρόταση που κατέ-
θεσε ο ΣΥΡΙΖΑ τον Σεπτέµβριο του 2016, ώστε να φτιαχτεί ένα
σοβαρό προαναχωρησιακό κέντρο εκτός ΚΥΤ στη Μυτιλήνη, στη
Λέσβο, να φτιαχτεί στη Σάµο, να φτιαχτεί στη Χίο. Ο πόλεµος
υπήρξε αδυσώπητος. Είναι γραµµένο το τι ελέχθη. Δεν έχει
νόηµα να αντιδικήσουµε σ’ αυτό. Εγώ χαίροµαι που τώρα θα κά-
νετε και αυτό. 

Θα ήθελα, όµως, να σας πω ότι υπάρχει η κράτηση. Κατά την
άποψή µου, είναι ένα εργαλείο χωρίς το οποίο δεν µπορείς να
διαχειριστείς αυτές τις ροές, αλλά υπάρχουν και οι περιορισµοί
που µπορούν να αντικαταστήσουν την κράτηση. Σας προτείνω
να χρησιµοποιήσετε και τα δύο εργαλεία. Θα τα κρίνουµε ανά-
λογα µε το πώς και πότε θα χρησιµοποιηθούν. 

Δεν µου απαντήσατε για το ξεχειµώνιασµα. Δεν θεωρώ απα-
ραίτητο να µου απαντήσετε. Θεωρώ απαραίτητο να σας προει-
δοποιήσω ότι είναι πάρα πολύ πιθανό ο ερχόµενος χειµώνας να
γυρίσει εις βάρος της χώρας, να γυρίσει εις βάρος των προσφύ-
γων και των µεταναστών και να είναι ένα σηµείο για το οποίο δεν
θα είστε και προσωπικά ευτυχής στην υπόλοιπη ζωή σας, όπως
κι εγώ, για ζητήµατα που έτυχαν στη δική µου υπουργία. Η προ-
σπάθειά µου πραγµατικά είναι να αποφευχθεί κάτι τέτοιο.

Κύριε Υπουργέ, θα ήθελα να τελειώσω λέγοντάς σας ότι κά-
νατε ένα µεγάλο λάθος ως Κυβέρνηση. Μεταφέρατε τους αν-
θρώπους από τη Σύµη, τους οποίους καθυστερήσατε να
µεταφέρετε. Εµείς πηγαίναµε µόλις ο καιρός το επέτρεπε, κάθε
µέρα, κάθε δεύτερη ή τρίτη µέρα. 

Στη Σύµη πάντα οι smugglers, οι λαθροδιακινητές, εναποθέ-
τουν πρόσφυγες ή µετανάστες. Η βιασύνη µας ήταν να τους πά-
ρουµε από τη Σύµη και από οπουδήποτε δεν υπήρχε ΚΥΤ και να
τους µεταφέρουµε στα κέντρα υποδοχής.

Αργήσατε. Είναι κατηγορία, αλλά κυρίως δεν θέλω να µείνετε
στην κατηγορία. Θέλω να µείνετε στη γνώση του ότι αργήσατε.
Μαζεύτηκαν πάρα πολλοί άνθρωποι, πήγε να δηµιουργηθεί κοι-
νωνικό επεισόδιο, τους µεταφέρατε, εν τέλει καλά κάνατε, αλλά
τους µεταφέρατε πριν τους ταυτοποιήσετε, κύριε Υπουργέ. Αυτό
είναι πολύ επικίνδυνο. 

Από το 2015 που εγώ έγινα Υπουργός, δεν υπήρξε κανείς που
δεν ταυτοποιήθηκε πριν έρθει στην ενδοχώρα. Μεταφέρθηκαν
αταυτοποίητοι σε κέντρα υποδοχής, σε καλές ή κακές συνθήκες.
Δεν σας κατηγορώ γι’ αυτό. Δεν µπορείτε µέσα σε έναν µήνα να
έχετε τις καλύτερες δυνατές συνθήκες. Πιστεύω ότι θα τις δια-
µορφώσετε και θα παλέψουµε και εµείς για να τις διαµορφώσετε,
αλλά ήδη έφυγαν από τα κέντρα υποδοχής ορισµένοι άνθρωποι
οι οποίοι δεν είχαν προλάβει να ταυτοποιηθούν. Και πάλι δεν σας
το λέω σαν καταγγελία. Σας το λέω σαν κάτι που θα πρέπει να
το πάρετε πολύ σοβαρά υπ’ όψιν σας.

Τελειώνοντας, σας είπα και στην πρωτοµιλία µου, είµαστε εδώ
για να υποστηρίξουµε οποιοδήποτε µέτρο βοηθάει την καλύτερη
διαχείριση αυτού του ζητήµατος και δεν παραβιάζει το Διεθνές
Δίκαιο, τη Συνθήκη της Γενεύης, το Ευρωπαϊκό Δίκαιο και τους
εθνικούς µας νόµους. Θα είµαστε απέναντί σας σε οτιδήποτε δη-
µιουργεί τέτοια προβλήµατα και κινδύνους γι’ αυτό. 

Να πάρετε υπ’ όψιν σας και να προετοιµαστείτε στο εξής. Η
κρίση στη Συρία, αυτή η παράνοµη εισβολή της Τουρκίας στη
βόρεια Συρία, θα δηµιουργήσει αναπόφευκτα µεγάλο κύµα προ-
σφύγων, πάνω στο οποίο οι smugglers θα προσαρµόσουν και ένα
ανάλογο κύµα µεταναστών. Η χώρα θα πρέπει να προετοιµαστεί.
Η ευθύνη αυτή πέφτει σε εσάς, κύριε Υπουργέ. 

Εµείς θα είµαστε εδώ να βοηθήσουµε στα θετικά και να στα-
θούµε απέναντι στα αρνητικά. Θα σας παρακαλούσα, όµως, να
το πάρετε πολύ σοβαρά υπ’ όψιν σας. Πιθανώς αυτή η µίνι κρίση
που περάσατε, να εξελιχθεί µετά τις τελευταίες ενέργειες -που
είναι γεωπολιτικές και δεν είναι δική σας ευθύνη- σε µια µεγαλύ-
τερη κρίση για την οποία θα πρέπει να είµαστε έτοιµοι.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Τον λόγο έχει ο κύριος

Υπουργός. Δεν λέω για τρία λεπτά. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός

Προστασίας του Πολίτη): Ναι, και ο κ. Μουζάλας µίλησε παρα-
πάνω από τον χρόνο του, αλλά είναι µια ενδιαφέρουσα συζήτηση
που γίνεται µε τρόπο ουσιαστικό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Και στη Διάσκεψη των
Προέδρων, κύριε Υπουργέ, είπαµε ότι κάπως πρέπει να βελτιώ-
σουµε τους χρόνους ερωτοαπαντήσεων στις επίκαιρες ερωτή-
σεις, γιατί σε δύο και τρία λεπτά κανένας δεν προλαβαίνει και για
τίποτα.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός
Προστασίας του Πολίτη): Έχετε δίκιο και νοµίζω ότι πρέπει να

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΛΑ’ - 11 ΟΚΤΩΒΡΙΟΥ 2019 3249



το δει το Προεδρείο µε αυτή τη µατιά, γιατί στη διαδικασία αυτή
εγείρονται πολύ σοβαρά θέµατα που πολλές φορές δεν υπάρχει
ευκαιρία να συζητηθούν ακόµη και στην Ολοµέλεια.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Πρέπει να λάβετε υπ’
όψιν σας όλοι -και ο κ. Μουζάλας και εσείς- ότι είµαι και εγώ εδώ
και ακούω. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός
Προστασίας του Πολίτη): Πόσο µάλλον ένα τέτοιο θέµα το οποίο
είναι ζέον, ενδιαφέρει κάθε µέρα περισσότερο την κοινή γνώµη
και είναι φυσικό αυτό, γιατί είναι πολυεπίπεδο. Αφορά την ασφά-
λεια, την οικονοµία, δοκιµάζει τη δηµοκρατικότητα των κρατών,
αν θέλετε, σε µεγαλύτερη κλίµακα δοκιµάζει την συνοχή και την
ενότητα της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Θα ξεκινήσω από το τελευταίο που ανέφερε ο κ. Μουζάλας.
Για τη Συρία. 

Δεν τρέφουµε ψευδαισθήσεις, κύριε Μουζάλα. Η επίθεση της
Τουρκίας στη Συρία είναι ένας παράγων που µπορεί να δηµιουρ-
γήσει νέα κύµατα προσφύγων, ειδικά εάν επιχειρηθεί, στη µε-
γάλη σκακιέρα της Συρίας αυτή, η κίνηση της Τουρκίας να
εξισορροπηθεί µε άλλη επίθεση του καθεστώτος Άσαντ, σε
άλλες πλευρές των συνόρων και µιλάω κυρίως για τα βορειοδυ-
τικά σύνορα της Συρίας, που είναι πολύ πιο κοντά στη χώρα µας.
Εποµένως έχουµε απόλυτη συνείδηση όλων των σεναρίων. Του
ήπιου, του δύσκολου και του πολύ έκτακτου. Όπως, όµως, αντι-
λαµβάνεστε ο τρόπος αντιµετώπισης αυτών των σεναρίων δεν
κοινοποιείται πριν την ώρα του.

Αναφερθήκατε στο ότι είναι λάθος, από την Κυβέρνηση, η
χρήση του όρου «µεταναστευτικό» και δώσατε στοιχεία που κατά
την άποψή σας θεµελιώνουν το αντίθετο.

Εµείς µιλήσαµε για την τάση των ροών. Η τάση των τελευταίων
µηνών, της τελευταίας περιόδου, είναι µια τάση ενίσχυσης του
µεταναστευτικού προφίλ των ανθρώπων που φτάνουν στη χώρα
µας και µείωσης του προσφυγικού της προφίλ. 

Αυτή την κατάσταση αποτυπώσαµε, βάζοντας τη λέξη «µετα-
ναστευτικό» µπροστά στη λέξη «προσφυγικό». Εποµένως µιλάµε
για µεταναστευτικό και προσφυγικό ζήτηµα της χώρας. Δεν κά-
νουµε προπαγάνδα. Μιλάµε βάσει της πραγµατικότητας που αν-
τιµετωπίζουµε.

Λέτε ότι αργήσαµε για την αποσυµφόρηση των νησιών. 
Κύριε Μουζάλα, αν γινόταν η αποσυµφόρηση πάνω στην κο-

ρύφωση των ελεύσεων, των αφίξεων και των ροών, αυτό δεν θα
λειτουργούσε ως ένας επιπλέον παράγων προσέλκυσης και
άλλων ανθρώπων; Κρίθηκε, λοιπόν, ότι έπρεπε να γίνει σε µία
άλλη στιγµή για να µπορέσουµε να µετρήσουµε πώς θα εξελισ-
σόταν το φαινόµενο. Δεν έχουµε καµµία βεβαιότητα, κανείς δεν
ξέρει πώς θα εξελιχθεί η επόµενη µέρα. Πόσω µάλλον όταν ο γεί-
τονας απέναντι έχει µία συγκεκριµένη πολιτική και άλλοτε η συ-
νεργασία µας αποδίδει και άλλοτε δεν αποδίδει, µε δική του
ευθύνη, βέβαια. 

Έπρεπε, λοιπόν, να δούµε ποια ήταν η κατάλληλη στιγµή για
την αποσυµφόρηση των νησιών, ώστε να µην έρθουν ακόµα πε-
ρισσότεροι απ’ αυτούς που θα έφευγαν. Αυτή, λοιπόν, η µελέτη
του χρόνου της µετακίνησης, ήταν αυτή που εσείς θεωρείτε κα-
θυστέρηση.

Όσον αφορά στα της διεθνοποίησης, αυτό δεν είναι µία απλή
κουβέντα χωρίς περιεχόµενο. Η διεθνοποίηση έγινε σε επίπεδο
ΟΗΕ από τον Πρωθυπουργό, έγινε αν θέλετε µε τη δική µου επί-
σκεψη και τις συζητήσεις που είχα, όχι µόνο µε τον κ. Σοϊλού,
αλλά και µε ακόµα δύο µέλη της τουρκικής κυβέρνησης. 

Και εδώ θέλω να τονίσω κάτι, επειδή είδα να γράφεται. Οι συ-
ζητήσεις µε τη Τουρκία δεν είναι διµεροποίηση του προβλήµα-
τος. Είναι η ελληνοτουρκική διάσταση µιας ευρωτουρκικής
ρύθµισης, που προκύπτει από την κοινή δήλωση Ευρωπαϊκής
Ένωσης – Τουρκίας του 2016. Ποτέ δεν το διµεροποιήσαµε. Δεν
πρόκειται να το διµεροποιήσουµε. Γιατί, ακριβώς, βρισκόµαστε
και λειτουργούµε στα πλαίσια µιας κοινής δήλωσης της Ευρω-
παϊκής Ένωσης και όλων των κρατών µελών µε τη Τουρκία. 

Είµαστε, όµως, το κράτος µέλος εκείνο που είναι δίπλα της και
οφείλουµε να συνοµιλούµε όσο πιο συχνά γίνεται µε την τουρ-
κική πλευρά. Αυτό δεν σηµαίνει ότι συµφωνούµε. Έχουµε πολλές
αποκλίνουσες απόψεις και οι συζητήσεις µου δεν ήταν καθόλου

εύκολες στην Άγκυρα. 
Έγιναν, όµως, κι άλλα πράγµατα. 
Διαµορφώθηκε µία οµάδα πίεσης µέσα στην Ευρωπαϊκή

Ένωση από τα ευρωπαϊκά κράτη πρώτης γραµµής στην Ανατο-
λική Μεσόγειο, δηλαδή τη Βουλγαρία, την Ελλάδα και την
Κύπρο. Αποφασίσαµε και σκεφτήκαµε ότι πλέον δεν είναι σωστό
να πιέζει µόνο η Ελλάδα, αλλά θα πρέπει να πάνε όλα τα κράτη
πρώτης γραµµής της Ανατολικής Μεσογείου, που δέχονται τη
µεγαλύτερη πίεση, και να πιέζουν αντίστοιχα τους Ευρωπαίους.
Αυτό έγινε µάλιστα, επιτακτικό µετά τη Συµφωνία της Μάλτας,
την οποία πλέον θέλουµε να αξιοποιήσουµε και ως προηγούµενο
στη δική µας περιοχή. 

Η διεθνοποίηση, όµως, έγινε και µε άλλον τρόπο. Έγιναν ενέρ-
γειες και πρωτοβουλίες για το θέµα των ασυνόδευτων ανήλικων
προς τη UNICEF. Με συναντήσεις που έγιναν εδώ, αλλά και στη
Νέα Υόρκη. Η γενική διευθύντρια της UNICEF αρµόδια για την
περιοχή της Ευρώπης και Εγγύς Μέσης Ανατολής έστειλε επι-
στολή και µάλιστα, πολύ πιεστική προς την ευρωπαϊκή προεδρία
και στα κράτη µέλη, να δείξουν αλληλεγγύη στην Ελλάδα και να
πάρουν ασυνόδευτα παιδιά. Οι πρωτοβουλίες δεν θα σταµατή-
σουν. Μην έχετε καµµία αµφιβολία ότι κάνουµε ό,τι είναι ανθρω-
πίνως δυνατόν να χειριστούµε την κατάσταση.

Έχουµε µελετήσει και το τι µπορεί να έρθει. Ευχόµαστε η κα-
τάσταση να µην είναι τέτοια που να οδηγήσει σε µία νέα κρίση
τύπου 2015. Ετοιµαζόµαστε µε τον καλύτερο δυνατό τρόπο και
εσωτερικά και εξωτερικά, διότι αυτά είναι τα δύο µεγάλα µέτωπα
του µεταναστευτικού. 

Όποιος νοµίζει ότι αντιµετωπίζεται µόνο στο εσωτερικό ή µόνο
στο εξωτερικό, κάνει τεράστιο λάθος. Εσείς το έχετε χειριστεί
και ξέρετε. Δεν κάνετε αυτό το λάθος. Αλλά δεν πρέπει και η
κοινή γνώµη να το κάνει. Το θέµα είναι πολύπλοκο, το θέµα είναι
δύσκολο και απαιτητικό. Έχουµε να κάνουµε µε ανθρώπους,
αλλά έχουµε να κάνουµε και µε την ασφάλεια της χώρας. Ο συν-
δυασµός των δύο καθιστά τη διαχείρισή του εξαιρετικά πολύ-
πλοκη. 

Δεν θα πρέπει να διαιωνίζεται η πολιτική διαπάλη µεταξύ πα-
ρόντος και παρελθόντος, διότι, όπως µου δόθηκε η ευκαιρία να
σας πω και στην Επιτροπή Εξωτερικών, όταν το παρόν και το πα-
ρελθόν συνεχώς διαπληκτίζονται, ο µόνος χαµένος είναι το µέλ-
λον. 

Είµαστε, λοιπόν, µπροστά σε µία νέα περίοδο πιθανής έξαρ-
σης του µεταναστευτικού - προσφυγικού και τέτοιες συζητήσεις,
όπως η σηµερινή συµβάλλουν στη διαµόρφωση µιας πολιτικής,
από τις οποίες η κοινή γνώµη τουλάχιστον µπορεί να έχει την αί-
σθηση µιας ασφάλειας. Αυτό είναι, επίσης, πολύ σηµαντικό στοι-
χείο µιας σοβαρής διακυβέρνησης και µιας σοβαρής χώρας,
όταν βρίσκεται µπροστά σε ένα τέτοιο πρόβληµα, που ξεπερνάει
τις δυνατότητές της.

Σε λίγες µέρες γίνεται η σύνοδος της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Ο
κύριος Πρωθυπουργός θα είναι εκεί. Θα συζητηθεί το µετανα-
στευτικό. Να είστε βέβαιος κι εσείς και η Εθνική Αντιπροσωπεία
και όλοι όσοι µας ακούν, ότι θα τεθούν τα ζητήµατα που απασχο-
λούν την Ελλάδα, µε έµφαση, µε επιχειρήµατα και µε αιτήµατα
τα οποία δεν θα είναι ελληνικά. 

Η Ελλάδα δεν έχει αιτήµατα. Η Ευρώπη έχει ανάγκες στην
Ανατολική Μεσόγειο και αυτό θα καταστεί εµφατικά ορατό. Κι αν
βρεθούµε σε µία έκρυθµη κατάσταση -εννοώ έκρυθµη από πλευ-
ράς της Συρίας, όχι στην Ελλάδα- έχουµε πάντα τη δυνατότητα,
εάν το κρίνουµε, κάποια στιγµή να επικαλεστούµε και το άρθρο
78.3 της συνθήκης, που προβλέπει µία κοινοτική αλληλεγγύη για
χώρες µέλη που εκτάκτως δέχονται µεγάλες εισροές προσφύ-
γων και µεταναστών.

Όλα είναι πάνω στο τραπέζι. Όλα έχουν µελετηθεί. Θα κά-
νουµε αυτό που πρέπει.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ευχαριστούµε τον κύριο
Υπουργό και τον κ. Μουζάλα. 

Τώρα θα συζητηθεί η έβδοµη µε αριθµό 39/24-9-2019 επίκαιρη
ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Β’ Πειραιά του Συνα-
σπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Τρύφωνος Αλεξιάδη προς
τον Υπουργό Οικονοµικών, µε θέµα: «Εκχώρηση της εκπαίδευ-
σης ελεγκτών σε ιδιωτικές εταιρείες».
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Θα απαντήσει ο Υφυπουργός Οικονοµικών κ. Απόστολος Βε-
συρόπουλος.

Κύριε Αλεξιάδη, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά.
ΤΡΥΦΩΝ ΑΛΕΞΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Σκοπός της ερώτησης, κύριε Υπουργέ, είναι να αναδείξουµε

το µεγάλο θέµα που έχει δηµιουργηθεί στο Υπουργείο Οικονο-
µικών, µε την εκχώρηση εκπαίδευσης ελεγκτών σε ιδιωτικές
ελεγκτικές εταιρείες, δηλαδή µε την εκχώρηση της εκπαίδευσης
των ελεγκτών, στους ελεγχόµενους.

Θα ξεκινήσω µε µία αυτονόητη διαπίστωση για να µη χαθεί
χρόνος στη συζήτηση αργότερα και µε τα ασφυκτικά περιθώρια
που έχει ο Κανονισµός της Βουλής. 

Θα πω από την αρχή, λοιπόν, ότι είναι αυτονόητο -και το το-
νίζω- ότι πρέπει να έχουµε διαρκή εκπαίδευση και µετεκπαίδευση
των ελεγκτικών µηχανισµών του Υπουργείου Οικονοµικών και
γιατί αλλάζει, δυστυχώς, µε δικές µας κακές πρωτοβουλίες, της
Βουλής, συνεχώς το φορολογικό πλαίσιο, αλλά και γιατί αλλά-
ζουν οι ανάγκες στην αγορά, δηµιουργούνται καινούργια δεδο-
µένα και πρέπει να υπάρχει συνεχώς εκπαίδευση και
µετεκπαίδευση στο ήδη εκπαιδευµένο και µε µεγάλες δυνατότη-
τες, προσωπικό του Υπουργείου Οικονοµικών.

Γι’ αυτό τον λόγο, σε συνέχεια του προηγούµενου, εµείς σαν
κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ φέραµε τη νοµοθέτηση της Φορολογικής
Ακαδηµίας, η οποία είχε σκοπό ακριβώς να καλύψει αυτό το
κενό, δηλαδή έναν φορέα ο οποίος θα ασχολιόταν µε την εκπαί-
δευση του ελεγκτικού µηχανισµού, εφοριακών, τελωνειακών και
άλλων υπαλλήλων, ξεχωριστό από την υπόλοιπη δοµή του
Υπουργείου Οικονοµικών, µε εκπαιδευτές εφοριακούς, τελωνια-
κούς, καθηγητές πανεπιστηµίου κ.λπ.. 

Δυστυχώς έχει ξεκινήσει στο Υπουργείο Οικονοµικών µία δια-
δικασία ανάθεσης της εκπαίδευσης των ελεγκτών σε ιδιωτικές
ελεγκτικές εταιρείες. Εγώ δεν θα σας διαβάσω κάποια ανακοί-
νωση  οργάνωσης του ΣΥΡΙΖΑ. Εγώ θα σας διαβάσω το τι λέει η
Οµοσπονδία των Εφοριακών, η οποία δεν είναι ελεγχόµενη και
φιλικά διακείµενη στο ΣΥΡΙΖΑ. Ξέρετε πολύ καλά, γιατί έχουµε
περάσει απ’ αυτούς τους χώρους, ότι στην ηγεσία της βεβαίως
συµµετέχουν δυνάµεις φιλικές και στη Ριζοσπαστική Αριστερά,
αλλά δεν είναι ελεγχόµενη από το δικό µας χώρο. 

Η οµοσπονδία λέει: «ότι τα ερωτήµατα που προκύπτουν είναι
εύλογα και απευθύνονται προς τη διοίκηση της ΑΑΔΕ: Τι είδους
τεχνογνωσία µπορεί να παρέχει σε υπαλλήλους της ΑΑΔΕ η οποι-
αδήποτε ελεγκτική εταιρεία, όταν η δουλειά τους είναι ως εφο-
ριακοί υπάλληλοι να ελέγχουν τις επιχειρήσεις - πελάτες των
ελεγκτικών εταιρειών; Πόσο διαφανής και ηθική µπορεί να είναι
µία τέτοια διαδικασία; Για ποιον ακριβώς λόγο συστάθηκε Φορο-
λογική Ακαδηµία όταν βασικά κοµµάτια της εκπαίδευσης στην
ΑΑΔΕ εκχωρούνται σε ιδιωτικές ελεγκτικές εταιρείες; Γιατί απα-
ξιώνονται από τη διοίκηση της ΑΑΔΕ µε τέτοιο κατηγορηµατικό
τρόπο οι φορολογικές υπηρεσίες, όπως η Διεύθυνση Ελέγχων,
η Διεύθυνση Εισπράξεων, η Φορολογική Ακαδηµία;»

Αντιλαµβάνοµαι, κύριε Υπουργέ, ότι µπορεί αρκετά από όλα
αυτά τα οποία συζητάµε να προϋπήρχαν ως διαδικασίες στο
Υπουργείο Οικονοµικών. Μπορεί να προϋπήρχαν ως δεσµεύσεις
να αναθέσουµε στην τεχνική βοήθεια ή και αλλού –και πολύ
σωστά- να µας βοηθήσουν στην εκπαίδευση, αλλά σε καµµία πε-
ρίπτωση να φτάσουµε στο σηµείο να εκχωρήσουµε σε ιδιωτικές
ελεγκτικές εταιρείες το αντικείµενο αυτό. Γι’ αυτό τον λόγο κα-
τατέθηκε η επίκαιρη ερώτηση και αναµένω την απάντησή σας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Τον λόγο έχει ο κύριος
Υπουργός

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών):
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κύριε συνάδελφε, είστε έµπειρος και γνώστης των ζητηµάτων
που σχετίζονται µε τη φορολογική πολιτική και έχετε θητεύσει
και στο Υπουργείο Οικονοµικών. Μου προξενεί συνεπώς έκπληξη
ο χαρακτηρισµός της σκανδαλώδους υπόθεσης, που χρησιµο-
ποιείτε, γιατί πολύ απλά πρόκειται για ένα πρόγραµµα τεχνικής
βοήθειας για την παροχή τεχνογνωσίας και ενηµέρωσης στην
Ανεξάρτητη Αρχή Δηµοσίων Εσόδων και για την καταπολέµηση
της φοροδιαφυγής και του λαθρεµπορίου και την αύξηση της εί-
σπραξης των δηµοσίων εσόδων.

Η τεχνική αυτή βοήθεια παρέχεται στην ΑΑΔΕ από την ίδια την
Ευρωπαϊκή Επιτροπή µέσω της Υπηρεσίας Υποστήριξης Διαρ-
θρωτικών Μεταρρυθµίσεων. Είναι µία συνήθης πρακτική που την
ακολουθούν και άλλες χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Φαντάζοµαι ότι αναγνωρίζετε πλέον την ανάγκη τόσο της ενη-
µέρωσης και παροχής τεχνογνωσίας για την αντιµετώπιση της
φοροδιαφυγής όσο και την ανάγκη συνεργασίας ανάµεσα στις
φορολογικές αρχές των χωρών της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Σας το λέω αυτό, γιατί ως αντιπολίτευση είχατε καταψηφίσει
τις σχετικές ευρωπαϊκές οδηγίες, αλλά στη συνέχεια ως κυβέρ-
νηση φέρνατε νοµοσχέδια που στηρίζονταν πάνω σε αυτές τις
οδηγίες και τα ψηφίζατε. Θεωρώ ότι η κυβίστηση και η στροφή
που κάνατε τα προηγούµενα χρόνια εγκαταλείποντας ακραίες
θέσεις, θα έπρεπε να σας καταστήσει πιο προσεκτικούς. 

Όπως όλοι αντιλαµβάνονται η τεχνική βοήθεια, η παροχή τε-
χνογνωσίας και ενηµέρωσης δεν αποτελεί σκάνδαλο. Ιδιαίτερα
όταν δεν υπάρχει καµµία εµπλοκή είτε της Κυβέρνησης είτε της
ΑΑΔΕ στην επιλογή του αναδόχου, που θα αναλάβει το έργο της
παροχής τεχνογνωσίας. 

Οι ανάδοχοι που αναλαµβάνουν την παροχή της τεχνικής βοή-
θειας επιλέγονται αποκλειστικά από την Υπηρεσία Υποστήριξης
Διαρθρωτικών Μεταρρυθµίσεων της Ευρωπαϊκής Επιτροπής,
χωρίς καµµία εµπλοκή της υπηρεσίας που λαµβάνει τεχνική βοή-
θεια σχετικά µε τη διαδικασία επιλογής. Ειδικότερα τα συµβαλ-
λόµενα µέρη είναι ο ανάδοχος και η Υπηρεσία Υποστήριξης
Διαρθρωτικών Μεταρρυθµίσεων. Πολύ περισσότερο µάλιστα,
όταν η σύµβαση δεν κοινοποιείται στον δικαιούχο της τεχνικής
βοήθειας.

Όπως είπα, είναι µία πρακτική που την υιοθέτησε η κυβέρνηση
ΣΥΡΙΖΑ. Γιατί αυτή τη στιγµή υπάρχουν σε εξέλιξη ανάλογα έργα
τεχνικής βοήθειας προς την ΑΑΔΕ, που σχετίζονται µε την εκτέ-
λεση συµβάσεων ως µέρος των συµφωνιών επιχορήγησης για
την παροχή γενικής βοήθειας των ετών 2016 και 2018. Το 2016
και το 2018 δεν ήµασταν εµείς κυβέρνηση, ήταν ο ΣΥΡΙΖΑ.

Θα ήθελα, επίσης, να σας ενηµερώσω ότι τα αιτήµατα συµµε-
τοχής των φορέων στα προγράµµατα τεχνικής βοήθειας κατατί-
θενται από τις ελληνικές αρχές στην Εθνική Συντονιστική Αρχή.
Μέχρι την ψήφιση του ν.4622 στις 7-8-2019 για το επιτελικό κρά-
τος, Εθνική Συντονιστική Αρχή ήταν η Γενική Γραµµατεία Συντο-
νισµού. Η Εθνική Συντονιστική Αρχή καθορίζει το βαθµό
προτεραιότητας των αιτηµάτων των ελληνικών αρχών πριν την
επίσηµη υποβολή τους στην Υπηρεσία Υποστήριξης Διαρθρωτι-
κών Μεταρρυθµίσεων της Ευρωπαϊκής Επιτροπής.

Η τελική έγκριση των έργων προς χρηµατοδότηση γίνεται από
το αρµόδιο συµβούλιο της Ευρωπαϊκής Επιτροπής. Ουσιαστικά
η Ευρωπαϊκή Επιτροπή αποφασίζει ποιος είναι ο ανάδοχος, αφού
αυτή υπογράφει τη σύµβαση και χειρίζεται τον προϋπολογισµό
του έργου.

Από εκεί και πέρα ουδείς έχει απαξιώσει το έργο και τον ρόλο
της Φορολογικής και Τελωνειακής Ακαδηµίας, για την οποία θα
µιλήσω στη δευτερολογία µου. 

Απλά, όλοι γνωρίζουν ότι ο σκοπός της Φορολογικής και Τε-
λωνειακής Ακαδηµίας είναι η εκπαίδευση των υπαλλήλων της
ΑΑΔΕ σχετικά µε τις νοµοθετικές και κανονιστικές διατάξεις και
τις διαδικασίες που ισχύουν και εφαρµόζονται στην Ελλάδα και
όχι η ενηµέρωση των επιτελικών στελεχών της ΑΑΔΕ στο προγε-
νέστερο στάδιο διαµόρφωσης νέων ελεγκτικών και εισπρακτικών
διαδικασιών ή σύνταξης σχεδίων εγκυκλίων και αποφάσεων για
τυχόν βέλτιστες διεθνείς πρακτικές στο εξωτερικό. Γι’ αυτό και
επιλέγονται ανάδοχοι για το πρόγραµµα τεχνικής βοήθειας και
την παροχή τεχνογνωσίας για βέλτιστες πρακτικές που υλοποι-
ούνται σε διεθνές επίπεδο.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Και εγώ, κύριε Υπουργέ.
Τον λόγο έχει ο κ. Αλεξιάδης.
ΤΡΥΦΩΝ ΑΛΕΞΙΑΔΗΣ: Κύριε Υπουργέ, θα καταθέσω στα Πρα-

κτικά τα τρία έγγραφα που ανέγνωσα προηγουµένως, για να ενη-
µερωθεί πλήρως το Σώµα.

Αναφερθήκατε, όµως, στην εµπειρία µου στο Υπουργείο Οικο-
νοµικών. Λόγω της εµπειρίας µου στο Υπουργείο Οικονοµικών,
αποκαλώ την όλη διαδικασία σκάνδαλο. Διότι από το 1987 που
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είµαι στο Υπουργείο Οικονοµικών, δεν θυµάµαι ποτέ ιδιωτική
ελεγκτική εταιρεία να αναλαµβάνει την εκπαίδευση των ελεγ-
κτών.

Δηλαδή, ο ελεγκτής Αλεξιάδης εκπαιδεύεται από τον ορκωτό
ελεγκτή Βεσυρόπουλο -τυχαίο το όνοµα- κι αύριο, όταν πάει ο
ελεγκτής Αλεξιάδης σε µία εταιρεία να ελέγξει, θα είναι εκπρό-
σωπος της εταιρείας ο κ. Βεσυρόπουλος, δηλαδή ο ορκωτός
ελεγκτής. Αντιλαµβάνεστε την αντίφαση, καταλαβαίνω τους πο-
λιτικούς λόγους που δεν θέλετε να επιµείνετε.

Σε ό,τι αφορά το θέµα της εκπαίδευσης, βεβαίως και να αξιο-
ποιηθούν ανώτατα εκπαιδευτικά ιδρύµατα, δηµόσιοι φορείς, επι-
στηµονικοί φορείς, βεβαίως και να αξιοποιηθούν! Βεβαίως να
αξιοποιηθεί και η τεχνική βοήθεια, όπως κάναµε και εµείς. Και το
έχω πει κι εγώ από το Βήµα της Βουλής ότι, στον αγώνα εναντίον
της φοροδιαφυγής και του λαθρεµπορίου, «θα συµµαχήσεις
ακόµα και µε τον διάβολο», θα πάρεις όποια βοήθεια είναι δυ-
νατή.

Εµείς γι’ αυτόν τον λόγο και προχωρήσαµε, για παράδειγµα,
στο θέµα της αξιοποίησης της λίστας Μπόγιαρνς, στην προ-
σφορά που έκανε το γερµανικό δηµόσιο να εκπαιδεύσει δωρεάν,
να φιλοξενήσει δωρεάν, να δώσει όποια τεχνική βοήθεια είχαµε
γι’ αυτά τα ζητήµατα, αλλά σε καµµία περίπτωση δεν µπορούµε
να δεχτούµε αυτό το οποίο προχωρήσατε. Και µου κάνει εντύ-
πωση το πολιτικό επιχείρηµα ότι εµείς ζητήσαµε τεχνική βοήθεια
από κάποιες ευρωπαϊκές υπηρεσίες, οι ευρωπαϊκές υπηρεσίες
επέλεξαν, µε κάποιες διαδικασίες, ιδιωτικές ελεγκτικές εταιρείες
και αυτές οι ελεγκτικές εταιρείες ήρθαν να εκπαιδεύσουν!

Ψάξτε κάποια στιγµή, κύριε Υπουργέ, αν ορισµένες από αυτές
τις ελεγκτικές εταιρείες που κυκλοφορούν και παρέχουν βοήθεια
στην Ελλάδα ήταν παράλληλα και ελεγκτικές εταιρείες που είχαν
αναλάβει τη στήριξη µεγάλων κολοσσών που χρεοκόπησαν ή
άλλες διαδικασίες. Διότι θα είναι πραγµατικά ανέκδοτο να βά-
λουµε τον λύκο να φυλάει τα πρόβατα.

Σε ό,τι αφορά, όµως, το ζήτηµα της αναφοράς στην κυβέρ-
νηση ΣΥΡΙΖΑ, βεβαίως και ζητήσαµε τεχνική βοήθεια και βεβαίως
και κάναµε αυτά τα προγράµµατα και πολύ καλά κάναµε. Όχι
όµως η τεχνική βοήθεια να απευθυνθεί σε άλλες καταστάσεις,
διότι σκεφτείτε κατηγορούµενοι για θέµατα λαθρεµπορίας καυ-
σίµων ή κατηγορούµενοι για θέµατα -επειδή υπήρχε συζήτηση
πριν- λαθραίας διακίνησης ανθρώπων να κάνουν µία ΜΚΟ, να κα-
τορθώσουν να πάρουν ένα πρόγραµµα από την Ευρωπαϊκή
Ένωση και να έρθει µετά η κυβέρνηση και να πει: «Τι να κάνω
εγώ; Οι υπηρεσίες επέλεξαν µία ΜΚΟ, την οποία έχουν κάνει λα-
θρέµποροι και φοροφυγάδες, για να εκπαιδεύσουν τους ελεγ-
κτές.». Αυτά τα ολίγα για το θέµα της ερώτησης.

Τώρα, επειδή επεκταθήκατε και στα ζητήµατα κυβίστησης, µια
κουβέντα µόνο θα πω για αυτό. Αναµένουµε µε µεγάλη αγωνία
στον ΣΥΡΙΖΑ να ξεκινήσει στην Επιτροπή Οικονοµικών Υποθέ-
σεων η συζήτηση του προσχεδίου του προϋπολογισµού, που θα
αποδειχθεί µε τον πιο καταφανή τρόπο η µεγάλη κυβίστηση της
Κυβέρνησης, η οποία µας έλεγε µέχρι πριν από λίγο καιρό ότι θα
µειωθεί η φορολογική επιβάρυνση και στη σελίδα 22 του προ-
ϋπολογισµού βλέπουµε 600 εκατοµµύρια επιπλέον φόρους -µα-
κάρι, λοιπόν, να εξηγηθούν αυτά εκεί- και ότι θα µειωθούν οι
ασφαλιστικές εισφορές, αλλά στο προσχέδιο στη σελίδα 43 βλέ-
πουµε 660 εκατοµµύρια επιπλέον ασφαλιστικές εισφορές. Αυτά,
όµως, στη συζήτηση περί κυβίστησης εκεί.

Κλείνοντας, εγώ θα ήθελα, κύριε Υπουργέ, να κατατεθούν ή
να αναρτηθούν στη «ΔΙΑΥΓΕΙΑ» του Υπουργείου Οικονοµικών,
για να µη χρειαστεί να καταθέσω αίτηση κατάθεσης εγγράφων
και κουράζουµε και τις υπηρεσίες της Βουλής, όλα τα σχετικά
έγγραφα που σχετίζονται µε αυτή την ανάθεση, για να δούµε
ακριβώς πόσο κόστισε, ποια ήταν η αλληλογραφία και όλα τα
σχετικά.

Ευχαριστώ.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Τρύφων Αλεξιάδης καταθέτει

για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκον-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Κύριε Υπουργέ, έχετε
τον λόγο.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών):
Κύριε συνάδελφε, όλοι αντιλαµβάνονται ότι δεν υπάρχει καµµία
σκανδαλώδης υπόθεση. Το έργο τεχνικής βοήθειας, στο οποίο
αναφέρεστε, ήταν αίτηµα της Γενικής Γραµµατείας Συντονισµού
επί κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ και η Ευρωπαϊκή Επιτροπή επέλεξε τον
ανάδοχο που θα το υλοποιήσει.

Η τελική έγκριση των έργων προς χρηµατοδότηση γίνεται από
το αρµόδιο συµβούλιο της Ευρωπαϊκής Επιτροπής. Σύµφωνα µε
τον κανονισµό ΕΕ 2017/825 της 17ης Μαΐου 2017 «για τη θέσπιση
του προγράµµατος στήριξης διαρθρωτικών µεταρρυθµίσεων για
την περίοδο 2017 έως 2020 και την τροποποίηση των κανονισµών
(ΕΕ) αριθµ. 1303/2013 και (ΕΕ) αριθµ. 1305/2013», η Ευρωπαϊκή
Επιτροπή µπορεί µε τη συναίνεση του δικαιούχου κράτους-µέλους
να οργανώσει τη στήριξη βάσει του ως άνω προγράµµατος σε συ-
νεργασία µε άλλα κράτη-µέλη ή ευρωπαϊκούς και διεθνείς οργα-
νισµούς. 

Εποµένως είναι σαφές ότι για την επιλογή του αναδόχου δεν
απαιτείται εµπλοκή της ελληνικής Κυβέρνησης αλλά και της
ΑΑΔΕ, που κάνει χρήση του σχετικού προγράµµατος.

Γνωρίζετε, επίσης, ότι η ΑΑΔΕ λαµβάνει τακτικά τεχνογνωσία
και ενηµέρωση για τις βέλτιστες διεθνείς πρακτικές σε σειρά θε-
µάτων που αφορούν στα επιχειρησιακά αντικείµενά της. 

Μιλάτε, επίσης για ανάθεση της εκπαίδευσης των ελεγκτών σε
«εκπαιδευτές», που την επόµενη µέρα θα είναι οι σύµβουλοι των
επιχειρήσεων που θα ελέγχονται για φορολογικά θέµατα. 

Κατά πρώτον, γνωρίζετε ποιοι είναι αυτοί; Κατά δεύτερον, πώς
δηµιουργούνται φαινόµενα διαπλοκής και διαφθοράς; Δεν είναι
αυτό προσβλητικό για τα στελέχη της ΑΑΔΕ; Και µε δεδοµένο
ότι πρόκειται για µία πάγια τακτική, που εφαρµόζεται σε όλες τις
ευρωπαϊκές χώρες, θεωρείτε ότι αυτός ο µηχανισµός παροχής
τεχνογνωσίας δηµιουργεί φαινόµενα διαπλοκής και διαφθοράς
σε όλες τις ευρωπαϊκές χώρες και µάλιστα µε ευθύνη της Υπη-
ρεσίας Υποστήριξης Διαρθρωτικών Μεταρρυθµίσεων της Ευρω-
παϊκής Επιτροπής; Αυτό µας λέτε;

Και επιπλέον, τα προγράµµατα τεχνικής βοήθειας που υλοποι-
ούνται ήδη στην ΑΑΔΕ και ξεκίνησαν από τις δικές σας κυβερνή-
σεις το 2016 και το 2018 εξυπηρετούν και αυτά τη διαπλοκή και
τη διαφθορά;

Η αντιπολίτευση έχει θεσµικό ρόλο. Μπορεί να είναι χρήσιµη.
Η αντιπολίτευση, όµως, για την αντιπολίτευση, η τυφλή και συγ-
κρουσιακή αντιπολίτευση δεν προσφέρει τίποτα.

Σε ό,τι αφορά στη Φορολογική και Τελωνειακή Ακαδηµία, πρό-
θεση της Κυβέρνησης είναι να ενισχύσει ακόµα περισσότερο τη
λειτουργία της στην κατεύθυνση της αναβάθµισης της επαγγελ-
µατικής κατάρτισης των στελεχών της φορολογικής διοίκησης. 

Θα ήθελα να σας ενηµερώσω ότι για το 2019, µέχρι και τον
µήνα Αύγουστο, έχει συµµετάσχει σε εκπαιδευτικά προγράµµατα
το 20% περίπου του ανθρώπινου δυναµικού της ΑΑΔΕ. Οργανώ-
θηκαν, επίσης, ογδόντα τέσσερα προγράµµατα κατάρτισης
εντός αίθουσας σε επτά πόλεις και επτά εξ αποστάσεως εκπαι-
δεύσεις. Αυτή την περίοδο πραγµατοποιείται η υλοποίηση εισα-
γωγικής εκπαίδευσης για πεντακόσιους σαράντα οκτώ νέους
εφοριακούς και τελωνειακούς υπαλλήλους, που προσλαµβάνον-
ται στην ΑΑΔΕ, σύµφωνα µε την 1Γ του 2017 προκήρυξη του
ΑΣΕΠ. Η έναρξη υλοποίησης της πρώτης σειράς εκπαίδευσης
των νέων υπαλλήλων πραγµατοποιήθηκε στις 16-9-2019, ενώ η
δεύτερη σειρά θα ξεκινήσει στις 18-11-2019. 

Είναι σαφές ότι όχι µόνο δεν υποβαθµίζει τη Φορολογική και
Τελωνειακή Ακαδηµία, αλλά αντίθετα ενισχύεται ο ρόλος και η
αποστολή της και θα ενισχυθεί ακόµα περισσότερο µε την υλο-
ποίηση νέων προγραµµάτων εκπαίδευσης και κατάρτισης.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Και εγώ σας ευχαριστώ.
Τώρα θα συζητηθεί η δεύτερη µε αριθµό 66/2-10-2019 επίκαιρη

ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Α’ Θεσσαλονίκης του
Κινήµατος Αλλαγής κ. Χαράλαµπου Καστανίδη προς τον Υπουργό
Υποδοµών και Μεταφορών, µε θέµα: «Οι προθέσεις της Κυβέρνη-
σης για τον Οργανισµό Αστικών Συγκοινωνιών Θεσσαλονίκης
(ΟΑΣΘ)».

Κύριε Καστανίδη, έχετε τον λόγο.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙΔΗΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
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Κύριε Υπουργέ, εδώ και αρκετά χρόνια και φυσικά τώρα φαί-
νεται να απουσιάζει µία συνολικά σχεδιασµένη πολιτική για τις
συγκοινωνίες στο δεύτερο µεγαλύτερο πολεοδοµικό συγκρό-
τηµα της χώρας. Και αυτό είναι αρνητικό, εάν κάποιος δει και τα
προβλήµατα που σταδιακά επιβαρύνουν την κίνηση των πολιτών.

Ξεκινώ απ’ αυτά τα προβλήµατα. Τα τελευταία χρόνια, κύριε
Υπουργέ, παρατηρείται -είµαι σίγουρος ότι σας το έχουν πει και
οι υπηρεσίες σας και το ξέρετε και εσείς- µια σταδιακή -και πάν-
τως δραµατική- πτώση της ποιότητας των υπηρεσιών που παρέ-
χει ο ΟΑΣΘ στους πολίτες της Θεσσαλονίκης, διότι από τα
εξακόσια δεκαοκτώ λεωφορεία του στόλου του ΟΑΣΘ περίπου
τα µισά υπάρχουν στιγµές που τίθενται εν ακινησία, αφού είναι
γηρασµένος ο στόλος. Κατά τους πολλούς τελευταίους µήνες
υπήρξαν προβλήµατα στην προµήθεια ακόµα και ανταλλακτικών,
προκειµένου να διορθωθούν τα ακινητοποιηµένα αυτοκίνητα. Αν-
τιλαµβάνεστε ότι µε αυτόν τον τρόπο, όταν δηλαδή έχουµε σο-
βαρή µείωση των λεωφορείων που κινούνται, οι πολίτες
αντιµετωπίζουν εξαιρετικές δυσχέρειες στη µετακίνησή τους.
Μία συζήτηση µε πολίτες της Θεσσαλονίκης µπορεί να πείσει
οποιονδήποτε για το τι ακριβώς συµβαίνει.

Ένας από τους βασικούς λόγους είναι η αύξηση της ηλικίας
των λεωφορείων. Ενώ στις αρχές της δεκαετίας του 2000, στην
αρχική σύµβαση προβλεπόταν και είχε οριστεί στα δώδεκα χρό-
νια η ηλικία των λεωφορείων του ΟΑΣΘ, σταδιακά, µε αποφάσεις
των κυβερνήσεων και της Νέας Δηµοκρατίας, αλλά και τελευταία
του ΣΥΡΙΖΑ, ο χρόνος αυξήθηκε στα είκοσι τρία χρόνια.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ένα δεύτερο πρόβληµα είναι ότι πρέπει κάποια στιγµή να συ-
σχετιστεί η υπηρεσία που παρέχει ο ΟΑΣΘ µε το προς παράδοση,
σε άγνωστο προς το παρόν χρόνο, µετρό της Θεσσαλονίκης. Ίσως
δοθεί η ευκαιρία στη δευτερολογία µου να εξηγήσω τι εννοώ. 

Ασφαλώς κάτι το οποίο θα θέλαµε να διευκρινιστεί από την
πλευρά της Κυβέρνησης -δεν το έχω ακούσει µέχρι στιγµής και
θα ήταν χρήσιµο να το ξέρουν όλοι οι πολίτες- είναι εάν η Κυβέρ-
νηση έχει την ίδια άποψη µε την προηγούµενη, δηλαδή, µετά την
κρατικοποίηση του ΟΑΣΘ µε τον ν.4482, αν θα διατηρήσει το ίδιο
θεσµικό πλαίσιο ή αν προτίθεται να το αλλάξει. Επίσης εάν, όπως
άκουσα και από τα πιο επίσηµα χείλη, από συνέντευξη τον Πρω-
θυπουργό, αλλά και από άλλους επίσηµους παράγοντες, προτί-
θεται η Κυβέρνηση να αναθέσει περίπου το 1/3 του συγκοινωνια-
κού έργου του ΟΑΣΘ σε ΚΤΕΛ, ακόµη και όµορα, και µάλιστα
χωρίς τη διαγωνιστική διαδικασία, η οποία είναι µία διαδικασία
απαραίτητη, προβλεπόµενη τόσο από το κοινοτικό θεσµικό πλαί-
σιο όσο και από την εσωτερική έννοµη τάξη.

Σηµειώνω -και µε αυτό τελειώνω, κύριε Πρόεδρε- ότι παλαι-
ότερα η Νέα Δηµοκρατία, κατά τη διάρκεια των αντιπολιτευτικών
της χρόνων, διαφώνησε και µε την κρατικοποίηση του ΟΑΣΘ µε
τον ν.4482, αλλά καταψήφισε και το σχετικό άρθρο του ν.4568,
που αφορούσε στην ανάθεση συγκοινωνιακού έργου του ΟΑΣΘ
στην «ΚΤΕΛ ΘΕΣΣΑΛΟΝΙΚΗΣ Α.Ε.».

Περιµένω τις απαντήσεις του κυρίου Υπουργού, ώστε να δια-
φωτιστούµε για το τι προτίθεστε να κάνετε γενικότερα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι από τα άνω
δυτικά θεωρεία παρακολουθούν τη συνεδρίαση, αφού συµµετεί-
χαν στο εκπαιδευτικό πρόγραµµα «Εργαστήρι Δηµοκρατίας» που
οργανώνει το Ίδρυµα της Βουλής, είκοσι δύο µαθήτριες και µα-
θητές και µία σύνοδος εκπαιδευτικός από το 14ο Δηµοτικό Σχο-
λείο Αθήνας.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ (Υπουργός Υποδοµών

και Μεταφορών): Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε συνάδελφε, νοµίζω ότι έχετε δίκιο. Όλοι οι κάτοικοι της

Θεσσαλονίκης γνωρίζουν την τραγική κατάσταση στην οποία
βρήκαµε τις αστικές συγκοινωνίες της πόλης. Η καθηµερινή τα-
λαιπωρία των πολιτών νοµίζω ότι έχει φτάσει σε σηµεία που είναι
πλέον ντροπιαστικά για µια χώρα που θέλει να λέγεται µία χώρα
της Ευρωπαϊκής Ένωσης.

Ας πάρουµε τα πράγµατα µε τη σειρά. Είχαµε δραµατική µεί-
ωση του στόλου. Είχαµε εικονικά δροµολόγια µε την προηγού-
µενη διοίκηση. Είχαµε τεράστια πτώση των εσόδων. Είχαµε έναν
κρατικοποιηµένο οργανισµό, ο οποίος, κύριε Καστανίδη, λάµ-
βανε επιδότηση 200% ετησίως, όταν η ευρωπαϊκή νόρµα είναι
στο 40%. Είναι µια κρατικοποίηση για την οποία εδώ θα µου επι-
τρέψετε να πω ότι τεράστιο µερίδιο ευθύνης φέρει και η Ευρω-
παϊκή Επιτροπή, που την ενέκρινε. Τριάντα χρόνια η Κοµισιόν δεν
έχει εγκρίνει καµµία απολύτως κρατικοποίηση και φτάσαµε στο
2017 να έχουµε την πρώτη κρατικοποίηση µέσα στο πλαίσιο της
Ευρωπαϊκής Ένωσης! Άµα θέλετε, µπορώ στη δευτερολογία να
σας αναπτύξω ποιο ήταν το σκεπτικό της Κοµισιόν. Αυτά, για να
βάζουµε τα πράγµατα στη θέση τους.

Εµείς ως Αντιπολίτευση κάναµε κάτι το οποίο νοµίζω ότι ήταν
ξεκάθαρο. Είχαµε πει ότι είµαστε εναντίον της κρατικοποίησης
και λίγες µέρες πριν τις εκλογές είχαµε επανειληµµένως πει ότι
αυτό που χρειάζεται ο ΟΑΣΘ επειγόντως σε αυτή τη φάση είναι
η διαχείριση κρίσης και η εκπόνηση ενός σχεδίου για να αντιµε-
τωπίσουµε την κατάρρευση του οργανισµού.

Θα µου επιτρέψετε να πω ότι αυτά τα βήµατα τα κάναµε και
συνεχίζουµε να τα κάνουµε.

Και εξηγούµαι.
Πρώτον, τοποθετήσαµε πάρα πολύ γρήγορα νέα διοίκηση,

αξιοκρατικά και χωρίς κοµµατικές παρωπίδες. Μάλιστα, επιλέ-
ξαµε για τη θέση του διευθύνοντα συµβούλου, που είναι και η
πιο σηµαντική, κατά την άποψή µου, σε αυτούς τους οργανι-
σµούς, ένα άτοµο µέσα από τον οργανισµό.

Δεύτερον, µέσα σε λιγότερο από δύο µήνες θέσαµε σε κυκλο-
φορία εκατόν είκοσι επτά επιπλέον λεωφορεία. Παραλάβαµε δια-
κόσια δεκατρία λεωφορεία -παρέλαβε η διοίκηση του ΟΑΣΘ, για
να είµαι πιο ακριβής- και σήµερα στους δρόµους της πόλης της
Θεσσαλονίκης κινούνται τριακόσια σαράντα λεωφορεία. Η δια-
φορά είναι αισθητή. Βεβαίως, όµως, δεν είµαστε ακόµα στο επί-
πεδο που έπρεπε να είµαστε.

Η νέα διοίκηση του ΟΑΣΘ, που ανέλαβε, από τις 19 Αυγούστου
εφαρµόζει ένα αποτελεσµατικό πρόγραµµα συντήρησης. Βέ-
βαια, απέχουµε ακόµα από το επίπεδο που θέλουµε. Τα πρώτα
δείγµατα, όµως, θα µου επιτρέψετε να πω ότι είναι θετικά.

Τρίτον, η διοίκηση του οργανισµού έχει ξεκινήσει οικονοµικό
έλεγχο. Τα πρώτα στοιχεία δείχνουν ότι ο ΟΑΣΘ χρωστάει δεκά-
δες εκατοµµύρια σε δηµόσια ταµεία και προµηθευτές. Δεν θα
ήθελα, όµως, να επεκταθώ περαιτέρω, δεδοµένου ότι ο έλεγχος
συνεχίζεται.

Τέταρτον, εντός των επόµενων δύο µηνών παραχωρήσαµε
µέρος του συγκοινωνιακού έργου, όπως πολύ σωστά είπατε, στα
ΚΤΕΛ. Συγκεκριµένα, ο ΟΑΣΘ θα καλύπτει τη µητροπολιτική
ζώνη, ενώ τα ΚΤΕΛ θα υλοποιούν την εκτέλεση περιαστικών και
υπεραστικών διαδροµών. Με αυτόν τον τρόπο, όµως, τι κάναµε;
Σε µία διαδικασία που χρειαζόµασταν άµεσα λύση στην ουσία
δώσαµε µία πρώτη ανακούφιση στο επιβατικό κοινό.

Έρχοµαι τώρα στο ζήτηµα που έχετε θέσει όσον αφορά το νο-
µικό πλαίσιο αυτής της απόφασης. Πρέπει να σας πω -διότι ανα-
φερθήκατε και στον ν.4412, αναφερθήκατε και στον κανονισµό
1370/2017- ότι δεν είναι αντικοινοτική αυτή η διαδικασία. Εξάλ-
λου ποτέ δεν υπήρξε πρόβληµα µε την Ευρωπαϊκή Επιτροπή,
διότι απλούστατα, κύριε συνάδελφε, κάτι τέτοιο προβλέπεται
στον κανονισµό 1370, στο άρθρο 5 παράγραφος 5, στο οποίο µι-
λάει για έκτακτα µέτρα όταν υφίσταται κρίση.

Κλείνω, απαντώντας σας στα περί -δήθεν- διγλωσσίας της
Νέας Δηµοκρατίας στο θέµα των ΚΤΕΛ.

Θέλω να σας πω ότι στον ν.4482 το συγκοινωνιακό έργο πα-
ρεχόταν αποκλειστικά από οχήµατα του ΟΑΣΘ. Η κυβέρνηση του
ΣΥΡΙΖΑ ήρθε, λοιπόν, και κρατικοποίησε έναν οργανισµό. Η απο-
τυχία της κρατικοποίησης αποδεικνύεται µετά, διότι απλούστατα
η ίδια η Κυβέρνηση νοµοθετεί -και µπορώ να σας το καταθέσω
στα Πρακτικά- και µε το άρθρο 54 στο νοµοσχέδιο για θέµατα
υδατοδροµίων, αστικών οδικών µεταφορών δίνει το δικαίωµα µε
απευθείας ανάθεση να δίδεται η δυνατότητα να εκτελείται συγ-
κοινωνιακό έργο από τα ΚΤΕΛ ή άλλους οργανισµούς.

Το καταθέτω στα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Υποδοµών και Μεταφορών κ.
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Κωνσταντίνος Αχ. Καραµανλής καταθέτει για τα Πρακτικά το
προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµή-
µατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και  Πρακτι-
κών της Βουλής)

Τότε, η Νέα Δηµοκρατία καταψήφισε, κύριε Καστανίδη, αυτό
το άρθρο για λόγους αρχής. Διότι στην ουσία αυτό που είπαµε
είναι ότι ακυρώνετε την κρατικοποίηση που κάνατε και δεν µπο-
ρούµε εµείς να δεχτούµε αυτό το πισωγύρισµα. Και η λογική µας
ήταν ακριβώς αυτή. Η λογική µας ήταν ότι δεν µπορείτε από τη
µία να κρατικοποιείτε έναν οργανισµό και από την άλλη να έρχε-
στε, να δέχεστε ότι έχετε κάνει λάθος και, αντί να ακυρώνετε την
κρατικοποίηση, να δίνετε από την πίσω πόρτα -άµα θέλετε- συγ-
κοινωνιακό έργο στα ΚΤΕΛ. 

Από τότε, όµως, κύριε Καστανίδη, πέρασαν δύο χρόνια και η
κατάσταση έγινε ακόµα πιο τραγική.

Εποµένως, αν επιλέγαµε -γιατί αυτό υπονοείτε- να κάνουµε τις
διαγωνιστικές διαδικασίες, σήµερα δεν θα υπήρχε µέσο µαζικής
µεταφοράς στη δεύτερη µεγαλύτερη πόλη της Ελλάδος.

Διότι, όπως καλά γνωρίζετε, αυτές οι διαγωνιστικές διαδικα-
σίες θα έπαιρναν πολύ χρόνο.

Εποµένως εµείς χρησιµοποιήσαµε το νοµικό πλαίσιο που
υπάρχει και στον ευρωπαϊκό κανονισµό -και στο Ενωσιακό Δίκαιο
δηλαδή- και στο Εθνικό δίκαιο, για να αντιµετωπίσουµε µία πρω-
τοφανή κατάσταση κατάρρευσης του συγκοινωνιακού έργου στη
Θεσσαλονίκη.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ορίστε, κύριε Καστα-

νίδη, έχετε τον λόγο. 
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙΔΗΣ: Κύριε Υπουργέ, το πρώτο που

θέλω να επισηµάνω είναι ότι, αν αυξήθηκαν τα λεωφορεία του
ΟΑΣΘ µετά από τις παρεµβάσεις της νέας διοίκησης σε τριακό-
σια σαράντα κινούµενα λεωφορεία, έχουµε να διανύσουµε ακόµη
µία σηµαντική απόσταση, διότι υπολογίζεται από τους ειδικούς
ότι στοιχειωδώς καλή εξυπηρέτηση παρέχεται στους πολίτες του
πολεοδοµικού συγκροτήµατος, όταν κυκλοφορούν τουλάχιστον
πεντακόσια λεωφορεία. 

Δεύτερον, επιµένω ότι η ανάθεση έργου του κρατικοποιηµένου
ΟΑΣΘ σε ιδιωτικές εταιρείες -στην προκειµένη περίπτωση στα
ΚΤΕΛ- µπορεί να γίνει όχι µε διαπραγµατεύσεις, αλλά µετά από
διαγωνιστική διαδικασία, αν κριθεί ότι πρέπει να ανατεθεί σε
έκτακτες συνθήκες. Μέχρι στιγµής δεν ξέρω εάν πρέπει να δια-
κρίνουµε τις έκτακτες συνθήκες στην περίοδο του ΣΥΡΙΖΑ ή στη
σηµερινή δική σας, διότι το επιχείρηµά σας ότι σε έκτακτες συν-
θήκες µπορεί να υπάρξει ανάθεση γραµµών του ΟΑΣΘ θα µπο-
ρούσε να χρησιµοποιηθεί και από την προηγούµενη κυβέρνηση.

Εάν επικαλείστε έκτακτες συνθήκες, δεν θα αναθέσετε µεγάλο
µέρος των συγκοινωνιών στα ΚΤΕΛ. Διότι εδώ γίνεται λόγος πε-
ρίπου για το 1/3 των λεωφορειακών γραµµών.

Και υποθέτω, επίσης, ότι όταν πάψουν οι υφιστάµενες, έκτα-
κτες συνθήκες, τότε θα επαναφέρετε στον ΟΑΣΘ το συγκοινω-
νιακό έργο. Θα σκεφτεί η Κυβέρνηση, όταν πάψουν οι έκτακτες
συνθήκες, να επαναφέρει -κατά τη λογική σας- το συγκοινωνιακό
έργο στον ΟΑΣΘ, ανεξαρτήτως της νοµικής του φυσιογνωµίας;
Θα ήµουν ευτυχής, εάν το δηλώνατε. 

Όλα αυτά σχετίζονται, κύριε Υπουργέ, µε το ότι πρέπει να
υπάρχει µια συνολική αντίληψη για τις επιβατικές µεταφορές στη
Θεσσαλονίκη. Διότι φοβάµαι ότι όπως εξελίσσονται τα πράγµατα
στο µετρό, δεν θα είναι το 2023 ο χρόνος παράδοσης.

Κύριε Πρόεδρε, µετά από καθυστερήσεις πολλών χρόνων, η
αρχική γραµµή του µετρό εκτελείται ως έργο στη Θεσσαλονίκη,
δηµιουργώντας, όµως, σοβαρά προβλήµατα στους Θεσσαλονι-
κείς, ειδικά στην εµπορική κίνηση λόγω των χρονιζόντων εργο-
ταξίων.

Και τώρα βρισκόµαστε ενώπιον του εξής προβλήµατος: Είναι
η σύγκρουση δύο απόψεων για το τι πρέπει να γίνει µε τον
σταθµό Βενιζέλου. Η άποψη της Κυβέρνησης είναι ότι για να γίνει
ο σταθµός του µετρό στη Βενιζέλου θα πρέπει να αποσπαστούν
οι αρχαιότητες και, µετά την εκτέλεση των έργων, να επιστρα-
φούν. Η άποψη της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης και κοινωνικών
φορέων της πόλης είναι ότι η κατασκευή του σταθµού του µετρό
πρέπει να γίνει in situ, δηλαδή το έργο να προχωρήσει, ο σταθ-

µός να κατασκευαστεί, ενόσω παραµένουν στη θέση τους όλες
οι αρχαιότητες του συµπλέγµατος που βρέθηκε στον σταθµό Βε-
νιζέλου.

Εάν κρίνω δε και από τη συνεδρίαση του δηµοτικού συµβου-
λίου πριν από λίγες µέρες, η σύγκρουση, κύριε Υπουργέ, θα είναι
µετωπική και αυτό θα πρέπει να το προσέξετε. Μπορώ να δια-
γνώσω επιχειρήµατα θετικά ή αρνητικά και της µιας και της
άλλης πλευράς. Δεν έχω τον χρόνο να επιµείνω παραπάνω, αλλά
πρέπει να τονίσω ότι καλό είναι η Κυβέρνηση να ετοιµαστεί να
εξετάσει και εναλλακτικές λύσεις, πέραν των συγκρουοµένων
δύο πλευρών, διότι φοβάµαι ότι στο τέλος θα καταλήξουµε σε
ένα πλήρες αδιέξοδο, λόγω της µετωπικής αυτής συγκρούσεως,
και το έργο δεν θα προχωρήσει.

Είτε καθυστερήσει η παράδοση του µετρό είτε όχι, θα πρέπει
να έχετε εναλλακτική στρατηγική για το τι θα κάνετε µε έναν προ-
βληµατικό οργανισµό, όπως κατήντησε τον τελευταίο καιρό ο
ΟΑΣΘ. 

Κύριε Πρόεδρε, ευχαριστώ για την ανοχή σας. Θα παρακα-
λέσω τον κύριο Υπουργό να µας πει µε σαφήνεια -αυτή είναι η
τελική µου διατύπωση- τα εξής:

Θα παραµείνετε στο θεσµικό πλαίσιο της κρατικοποίησης ή
όχι, αν το αλλάξετε, προς ποια θεσµική κατεύθυνση θα το κάνετε
αυτό; Σκέφτεστε, παραδείγµατος χάριν, την αξιοποίηση κοινω-
νικών φορέων ή τη συµµετοχή του Α’ ή του Β’ βαθµού της Τοπι-
κής Αυτοδιοίκησης; 

Οι αστικές συγκοινωνίες πουθενά στην Ευρώπη δεν είναι ιδιω-
τικές. Οι αστικές συγκοινωνίες στην Ευρώπη, κατά κύριο λόγο,
είναι έργο µε το οποίο ασχολούνται οι τοπικές αρχές, οι αρχές,
δηλαδή, της αυτοδιοίκησης.

Αυτά θα θέλαµε να τα ξέρουµε, γιατί προφανώς έχουν θετικές
ή αρνητικές επιπτώσεις στο σύνολο της στρατηγικής για την επι-
βατική κίνηση, για το συγκοινωνιακό έργο της Θεσσαλονίκης.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Κύριε Υπουργέ, έχετε
τον λόγο.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ (Υπουργός Υποδοµών
και Μεταφορών): Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κύριε συνάδελφε, να ξεκινήσω και να απαντήσω ένα προς ένα
τα ερωτήµατά σας.

Αναφέρεστε και πάλι στον λόγο για τον οποίο η Κυβέρνηση
αποφάσισε να δώσει το συγκοινωνιακό έργο στα ΚΤΕΛ και αν
αυτό είναι κάτι το οποίο θα συνεχιστεί ή όχι. Ο στόχος µας δεν
είναι να συνεχιστεί. Ας επανέλθουµε, όµως, για λίγο στο πού βρι-
σκόµαστε σήµερα.

Σήµερα -όπως πολύ σωστά αναφέρατε- έχουµε ένα γερα-
σµένο στόλο λεωφορείων και στη Θεσσαλονίκη και στην Αθήνα.
Στη Θεσσαλονίκη η κατάσταση είναι τραγική και είναι αδύνατον
αυτή τη στιγµή να έχουµε πεντακόσια λεωφορεία µε τον στόλο
του ΟΑΣΘ,  για να εξυπηρετήσουν όλο τον δήµο και όλη την ευ-
ρύτερη περιοχή της πόλης της Θεσσαλονίκης. Εποµένως η λύση
που επιλέξαµε ήταν -θα µου επιτρέψετε να πω -µονόδροµος.

Θα ήθελα, όµως, να αναφέρω και κάτι άλλο. Είπατε ότι δίνουµε
το 1/3 του συγκοινωνιακού έργου στο ΚΤΕΛ. Να δούµε λίγο τα
νούµερα γιατί νοµίζω ότι έχει ενδιαφέρον. Εµείς δίνουµε 12,1
εκατοµµύρια οχηµατοχιλιόµετρα στα ΚΤΕΛ. Το σχέδιο σύµβασης
είναι έτοιµο και έχω την αίσθηση ότι πολύ γρήγορα θα υπογρα-
φεί. Ξέρετε πόσο κοστίζει το οχηµατοχιλιόµετρο στον ΟΑΣΘ; Κο-
στίζει 4 ευρώ το χιλιόµετρο. Το κόστος στα ΚΤΕΛ είναι 1,41 ευρώ.
Έχουµε πάρει τα στοιχεία από τα 3,3 εκατοµµύρια οχηµατοχι-
λιόµετρα, που τώρα εκτελούνται από τα ΚΤΕΛ Θεσσαλονίκης,
που δείχνουν ότι τα ΚΤΕΛ µπορούν και εκτελούν αυτό το έργο
πολύ πιο φτηνά.

Τι πρέπει να κάνουµε από εδώ και πέρα: Έχουµε έναν διαγω-
νισµό για νέα λεωφορεία, ο οποίος ακυρώθηκε όχι από την Κυ-
βέρνηση, όπως έχουν ισχυριστεί αρκετοί Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ,
αλλά από την ανεξάρτητη αρχή. Αυτό σηµαίνει ότι βρισκόµαστε
στο σηµείο µηδέν και πρέπει να τρέξουµε, διότι πρέπει να κά-
νουµε έναν νέο διαγωνισµό για να πάρουµε αρκετά λεωφορεία
και να εξυπηρετήσουµε και την Αθήνα και τη Θεσσαλονίκη. Πρέ-
πει να υπάρξει νοµοθετική ρύθµιση, να αυξήσουµε το όριο ζωής
των λεωφορείων. Τα στοιχεία λένε ότι το 2023 χρειαζόµαστε σχε-
δόν επτακόσια λεωφορεία στον ΟΣΥ και στον ΟΑΣΘ.
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Εποµένως αυτό κάνουµε. Τρέχουµε τις διαδικασίες. Είµαστε
σε επαφή µε την Ευρωπαϊκή Τράπεζα Επενδύσεων έτσι ώστε ένα
µέρος του στόλου να είναι και ηλεκτροκίνητα λεωφορεία, ένα
άλλο µέρος να είναι θερµικά λεωφορεία, γιατί -όπως καταλαβαί-
νετε- δεν µπορούµε να πάµε απευθείας στην ηλεκτροκίνηση, να
παραγγείλουµε επτακόσια, οκτακόσια ηλεκτροκίνητα λεωφο-
ρεία, διότι και το κόστος είναι πολύ µεγάλο και έχουµε ακόµα µια
µεταβατική περίοδο µέχρι να φτάσει η Ευρώπη στην πλήρη -αν
θέλετε- κάλυψη των συγκοινωνιακών της αναγκών µόνο µε ηλε-
κτροκίνηση. 

Οπότε, αυτό είναι το σχέδιο που κάνουµε και εννοείται πως
τότε δεν θα υπάρχουν έκτακτες συνθήκες. Όµως, θέλουµε
ακόµη δύο χρόνια -τουλάχιστον δεκαοκτώ µήνες- για να προµη-
θευτούµε τα λεωφορεία. 

Εποµένως ο διαγωνισµός θα «τρέξει». Και θα είµαστε πολύ
σύντοµα έτοιµοι ο διαγωνισµός αυτός να «τρέξει» και να έχουµε
τα αποτελέσµατα που θέλουµε. 

Τώρα, µε ρωτάτε αν θα παραµείνει κρατικοποιηµένος ο οργα-
νισµός ή όχι. Κοιτάξτε να δείτε, η απάντηση δεν είναι εύκολη για
έναν και µόνο λόγο. Διότι ο κανονισµός 1370 µιλάει για δηµόσιες
αστικές συγκοινωνίες µόνο για την περιοχή της Αττικής. Μετά το
2019 απελευθερώνονται οι διαγωνιστικές διαδικασίες. Κι εδώ
φταίει η προηγούµενη κυβέρνηση -θα µου επιτρέψετε να πω- διότι
δεν έκανε τίποτα για να προετοιµάσει τους διαγωνισµούς αυτούς,
µε αποτέλεσµα ήδη να έχουµε οχλήσεις από την αρµόδια Επί-
τροπο Μεταφορών. Κι αυτό σηµαίνει ότι η Ελλάδα θα κληθεί να
πληρώσει πρόστιµα, διότι δεν έχει «τρέξει» τις διαγωνιστικές δια-
δικασίες. 

Εποµένως εδώ τίθεται ένα θέµα για το ποια θα είναι η απάν-
τηση που θα δώσει η Ευρωπαϊκή Επιτροπή, αν θεωρεί ότι εξαι-
ρείται και η Θεσσαλονίκη µαζί µε την Αθήνα. Αν θέλετε, η δική
µου ανάγνωση είναι ότι δεν µπορεί να µην εξαιρείται. Για ποιον
λόγο τότε έδωσε το πράσινο φως για την κρατικοποίηση του
2017; Για δύο χρόνια;

Εποµένως εδώ χρειάζεται και η άποψη της Ευρώπης Επιτρο-
πής, η οποία, όπως σας είπα, έχει ευθύνη για την κρατικοποίηση
του ΟΑΣΘ και πρέπει να µας πει. 

Θα συµφωνήσω µαζί σας ότι στην Ευρώπη είναι και ιδιωτικές
οι συγκοινωνίες, είναι και διαδηµοτικές. Έχουµε, δηλαδή, πολ-
λούς φορείς οι οποίοι συµµετέχουν στο συγκοινωνιακό έργο µιας
πόλης. 

Και να κλείσω µε την αναφορά στο µετρό. Κοιτάξτε να δείτε,
έχετε δίκιο ότι το ζήτηµα αυτό έχει πολιτικοποιηθεί εδώ και πάρα
πολλά χρόνια. Να πάµε ένα βήµα πίσω και να σας θυµίσω ότι από
το 2010 και µετά επί της ουσίας σταµατάνε τα έργα στο µετρό.

Το 2013 γίνεται µια προσφυγή στο Σ.τ.Ε. και σταµατάει το
έργο. Η προσφυγή αυτή, τελικά, δεν δικαιώθηκε στο Σ.τ.Ε.. Αυτό
λίγοι το γνωρίζουν. Η απόφαση του 2014 για την απόσπαση και
επανατοποθέτηση των αρχαιοτήτων ήταν µια απόφαση η οποία
είχε εγκριθεί και από το ΚΑΣ το 2014. Και ήρθε τότε η κυβέρνηση
και είπε ότι θα πάµε σε µια άλλη επιλογή, η οποία είναι in situ επι-
λογή. Συµπεράσµατα; Το απόλυτο µπάχαλο, αν θέλετε. Ένα
βήµα µπρος, δύο πίσω. 

Να σας ενηµερώσω ότι αυτή τη στιγµή δεν έχει αρχίσει το
έργο στο σταθµό Βενιζέλου. Έχει κατασκευαστεί ένα µέρος της
λεγόµενης «πλάκας», αλλά ο σταθµός επί τέσσερα χρόνια δεν
έχει ξεκινήσει. Εποµένως αυτό αποδεικνύει περίτρανα πόσο
λάθος ήταν η απόφαση, διότι, αν ήταν σωστή, θα είχε ξεκινήσει.
Θα είχαν εγκριθεί µελέτες, θα είχαν περάσει από το ΚΑΣ και θα
είχε ξεκινήσει έστω στο 10%, στο 20%, η κατασκευή του σταθ-
µού. 

Η άποψη της Κυβέρνησης είναι σαφής και λέει κάτι πολύ απλό.
Λέει ότι η απόφαση του 2014 είναι τεχνικά εφικτή. Το ίδιο ακρι-
βώς έγινε, σας θυµίζω, στο σταθµό της Αγίας Σοφίας, ο οποίος
είναι τετρακόσια µέτρα από τον σταθµό Βενιζέλου και µε σηµαν-
τικότερες αρχαιότητες απ’ ό,τι στον σταθµό Βενιζέλου. Και το
ίδιο έγινε σε πάρα πολλούς σταθµούς όταν κατασκευαζόταν το
µετρό στην Αθήνα. 

Η in situ επιλογή είναι τεχνικά ανέφικτη, θα τολµούσα να πω
και πολύ πιο δαπανηρή. Κι εδώ τίθεται κι ένα άλλο θέµα, το οποίο
δεν έχουµε συζητήσει µέσα στο Κοινοβούλιο: Όσο καθυστε-

ρούµε το έργο, κινδυνεύουµε το έργο αυτό να απενταχθεί και να
πρέπει και να πληρώσουµε από εθνικούς πόρους, από το ΠΔΕ,
την περαίωση των έργων του µετρό και αν δεν τελειώσει το 2024
ή το 2025, να κινδυνεύσουµε να έρθει η Ευρωπαϊκή Ένωση και
να ζητήσει όλη τη χρηµατοδότηση πίσω. 

Εποµένως έχουµε να κάνουµε έναν αγώνα δρόµου. Έχω την
εντύπωση -και θα διαφωνήσω εδώ µαζί σας- ότι η κατάσταση στο
δηµοτικό συµβούλιο δεν ήταν έτσι όπως την περιγράφετε, διότι
πλέον πάρα πολλοί φορείς είναι υπέρ αυτής της λύσης. Το Τε-
χνικό Επιµελητήριο Ελλάδος είναι υπέρ αυτής της λύσης, το το-
πικό ΤΕΕ στη Θεσσαλονίκη είναι υπέρ αυτής της λύσης, ο
Δήµαρχος Θεσσαλονίκης είναι υπέρ αυτής της λύσης, η Περιφέ-
ρεια Κεντρικής Μακεδονίας είναι υπέρ αυτής της λύσης. Δεν
λέµε ότι αυτή η λύση είναι τεχνικά εύκολη, αλλά είναι εφικτή και
θα προσπαθήσουµε να την κάνουµε.

Η τρίτη επιλογή, που εµείς την εξετάσαµε, κύριε Καστανίδη,
ξέρετε ποια ήταν; Να καταργηθεί ο σταθµός Βενιζέλου. Δεν
υπάρχει άλλη επιλογή. Ε, λοιπόν, αυτή την επιλογή εµείς δεν θέ-
λουµε να τη σκεφτόµαστε, διότι καταλαβαίνετε -επειδή είστε και
πολιτεύεστε χρόνια στη Θεσσαλονίκη- ότι ο σταθµός Βενιζέλου
είναι ο πιο κεντρικός σταθµός στο µετρό Θεσσαλονίκης. Κατα-
λαβαίνετε, λοιπόν, ότι αν καταργηθεί, είναι σαν να καταργούµε
τον σταθµό στο Σύνταγµα, στην Αθήνα. 

Εποµένως αυτή η λύση είναι µια λύση την οποία δεν µπορούµε
να τη συζητήσουµε σε αυτή τη φάση. Οι νοµικές προεκτάσεις,
που θα έχει και αυτό το ζήτηµα, θα είναι τεράστιες. 

Συνεπώς αυτή τη στιγµή πρέπει να µπούµε σε µία διαδικασία
να βγει από την πολιτική αντιπαράθεση το ζήτηµα αυτό. Και νο-
µίζω ότι και ο κόσµος της Θεσσαλονίκης επειδή, όπως πολύ
σωστά είπατε, ζει µε ένα εργοτάξιο εδώ και πάνω από δέκα χρό-
νια -ο εµπορικός κόσµος στην περιοχή εκεί υποφέρει, έχω επι-
σκεφτεί πολλές φορές την περιοχή και το παράπονο του κόσµου
είναι «έλεος πια, πότε θα τελειώσει η ταλαιπωρία;»- αυτό που
θέλει είναι µετρό.

Εµείς θέλουµε, κύριε Καστανίδη, και µετρό και αρχαία. Αυτός
είναι ο στόχος της Κυβέρνησης και έτσι θα πορευτούµε.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ευχαριστούµε πολύ.
Τον κύριο Υπουργό θα τον κρατήσουµε λίγο ακόµα για να

απαντήσει και στην τελευταία για σήµερα επίκαιρη ερώτηση.
Προχωρούµε, λοιπόν, στη συζήτηση της πέµπτης µε αριθµό

74/7-10-2019 επίκαιρης ερώτησης δεύτερου κύκλου του Βου-
λευτή Α’ Θεσσαλονίκης του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας
κ. Ιωάννη Δελή προς τον Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών,
µε θέµα: «Σοβαρές ελλείψεις αντισεισµικής θωράκισης στα σχο-
λεία της χώρας».

Κύριε Δελή, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, η ερώτησή µας αφορά, όπως ακούσατε, στην

αντισεισµική θωράκιση και προστασία των σχολικών µονάδων
της χώρας. Βεβαίως το ζήτηµα της αντισεισµικής θωράκισης
αφορά ευρύτερα την κοινωνία, αφορά όλα τα δηµόσια και τα
ιδιωτικά κτήρια, αλλά εδώ επικεντρωνόµαστε στα σχολικά κτή-
ρια.

Ήρθε αυτός ο σεισµός του καλοκαιριού, της 19ης Ιουλίου, πρό-
σφατα, και ανέδειξε για µία ακόµα φορά την παντελή, την ολο-
σχερή έλλειψη αντισεισµικής θωράκισης των σχολικών κτηρίων
της χώρας µας. Και θα γίνω πιο αναλυτικός: 

Είκοσι πέντε, τουλάχιστον, σχολεία, µε βάση τα υπηρεσιακά
έγγραφα, από τις δυτικές συνοικίες της Αττικής κρίθηκαν ακα-
τάλληλα για χρήση µετά τον σεισµό και παραµένουν κλειστά. Να
αναφέρουµε ορισµένα: Τέσσερα δηµοτικά σχολεία στο Αιγάλεω,
από τα οποία το ένα, µάλιστα, είναι και ειδικό σχολείο, δύο νη-
πιαγωγεία και ένα γυµνάσιο. Στο Χαϊδάρι έξι σχολικά κτήρια. Στο
Μενίδι ένα λύκειο, ένα δηµοτικό, εκτός του ότι ακόµα εξακολου-
θούν να λειτουργούν λυόµενα σχολικά κτήρια από τον σεισµό
που έγινε το 1999. Στο Νέο Ηράκλειο ένα γυµνάσιο, δύο δηµο-
τικά. 

Μιλάµε, δηλαδή, κύριε Υπουργέ, για χιλιάδες παιδιά και για
εκατοντάδες εκπαιδευτικούς. 

Σε όλα, δε, τα σχολεία της Αττικής, που χαρακτηρίστηκαν
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«ακατάλληλα» µετά τον σεισµό, όπως είπαµε, του καλοκαιριού,
ακόµα και σε αυτά που παρουσίασαν ζηµιές στον φέροντα ορ-
γανισµό τους, για κανένα -προσέξτε, για κανένα µα κανένα- δεν
δόθηκε εντολή αντισεισµικής µελέτης, σύµφωνα µε τους σύγ-
χρονους κανονισµούς, παρά µόνο αποκαταστάθηκαν ή -θα έλεγα
εγώ- κρύφτηκαν όπως-όπως οι βλάβες, έτσι ώστε να µπορέσει
να λειτουργήσει το σχολείο. Βεβαίως αυτό θέτει σε κίνδυνο,
όπως καταλαβαίνετε, τις ζωές χιλιάδων µαθητών σε έναν νέο και
ισχυρότερο σεισµό, τον οποίον κανείς, βεβαίως, δεν µπορεί να
αποκλείσει και κανείς δεν γνωρίζει πότε θα εκδηλωθεί.

Οι ερωτήσεις µας είναι πάρα πολύ συγκεκριµένες, κύριε
Υπουργέ: Τι µέτρα θα πάρει η Κυβέρνησή σας για τα σχολεία
που παρουσίασαν βλάβες στον πρόσφατο σεισµό, για τα σχολεία
της Αττικής συγκεκριµένα, και χαρακτηρίστηκαν «ακατάλληλα»;
Πότε θα ολοκληρωθεί εκείνος ο “έρµος” προσεισµικός έλεγχος
-θα αναφερθώ πιο διεξοδικά στη δευτερολογία µου- όλων των
σχολείων της χώρας και πότε θα ξεκινήσει ο δευτεροβάθµιος αν-
τισεισµικός έλεγχος σε όσα σχολεία -µε βάση, βεβαίως, και τα
πορίσµατα του πρωτοβάθµιου προσεισµικού ελέγχου- κριθεί ότι
απαιτούνται περαιτέρω επισκευές;

Τέλος, τι κονδύλι σκοπεύει να δώσει η Κυβέρνησή σας σε δή-
µους και σε περιφέρειες -γιατί εµπλέκονται και αυτοί στη γενικό-
τερη αντισεισµική θωράκιση- για τον δευτεροβάθµιο αυτό
αντισεισµικό έλεγχο από τον κρατικό προϋπολογισµό;

Περιµένουµε να σας ακούσουµε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Κύριε Υπουργέ, έχετε

τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ (Υπουργός Υποδοµών

και Μεταφορών): Κύριε συνάδελφε, θα ήθελα να σας ευχαρι-
στήσω για την ερώτησή σας, γιατί αντιλαµβάνοµαι πλήρως το εν-
διαφέρον που και εσείς και όλοι µας πρέπει να έχουµε για την
αποτελεσµατική αντισεισµική θωράκιση των δηµόσιων κτηρίων
µας και ειδικά των σχολείων µας.

Νοµίζω ότι όλοι αναγνωρίζουµε ότι ζούµε σε µια περιοχή µε
έντονη σεισµική δραστηριότητα και πρέπει να είµαστε σε πλήρη
ετοιµότητα και να σχεδιάσουµε µέτρα για την αντισεισµική προ-
στασία.

Επιτρέψτε µου να εστιάσω στο τι έχουµε πράξει εµείς αυτό το
διάστηµα µετά και τον σεισµό που έγινε στις 19 Ιουλίου του 2019
στην Αττική, αλλά και τις θεοµηνίες που έγιναν στον Νοµό Χαλ-
κιδικής και κληθήκαµε να αντιµετωπίσουµε από τις πρώτες κιό-
λας µέρες που αναλάβαµε τη διακυβέρνηση της χώρας.
Αργότερα, αν θέλετε, µπορούµε να µιλήσουµε για το παρελθόν,
αλλά στην πρώτη µου τοποθέτηση θα ήθελα να µιλήσω για τα
πεπραγµένα της δικής µας ηγεσίας, για τη δική µας προσπάθεια.

Λίγες ώρες, λοιπόν, µετά το σεισµικό γεγονός τα τεχνικά κλι-
µάκια της ΚΤΥΠ, δηλαδή των «Κτηριακών Υποδοµών», διενήργη-
σαν, κατόπιν εντολής του Υπουργείου, πρωτοβάθµιους
µετασεισµικούς ελέγχους. Οι έλεγχοι αυτοί έγιναν σε δηµόσια
κτήρια, σε Υπουργεία, σε υπηρεσίες και σε κτήρια του πλαισίου
αρµοδιότητάς µας, µε προτεραιότητα και τα νοσοκοµεία της
πληγείσας περιοχής.

Πρακτικά, για να σας δώσω µια κλίµακα µεγέθους, µέχρι σή-
µερα έχουν ελεγχθεί κτηριακές εγκαταστάσεις της Αττικής άνω
του ενός εκατοµµυρίου πεντακοσίων χιλιάδων τετραγωνικών µέ-
τρων.

Ας έρθουµε τώρα στα σχολικά συγκροτήµατα. Μιλάµε για
πάνω από τρεις χιλιάδες σχολεία σε όλη την Αττική. Προκειµέ-
νου, λοιπόν, να ανταποκριθούµε άµεσα, δεδοµένου του µικρού
χρονικού διαστήµατος µεταξύ του σεισµού και της έναρξης της
σχολικής χρονιάς, εστάλη άµεσα εντολή -στις 25 Ιουλίου του
2019- σε κάθε δήµο της Αττικής και στην επιστολή αυτή ζητού-
σαµε να ενηµερωθούµε αν οι µηχανικοί του κάθε δήµου διαπί-
στωσαν ζηµιές για τις οποίες απαιτείται πρωτοβάθµιος
µετασεισµικός έλεγχος.

Σε αυτή την επιστολή, κύριε συνάδελφε, ανταποκρίθηκαν δε-
καεπτά δήµοι που επείγονταν, όπως, παραδείγµατος χάριν, της
Ελευσίνας, της Φυλής, των Αχαρνών και του Χαϊδαρίου και τε-
χνικά κλιµάκια της ΚΤΥΠ περαίωσαν και τους ελέγχους που αι-
τήθηκε ο Δήµος Αθηναίων στο 6ο και στο 7ο Διαµέρισµα του
Δήµου.

Περνούµε τώρα στα αριθµητικά στοιχεία που ζητήσατε. Από
τα τρεις χιλιάδες ογδόντα και πλέον σχολεία κρίθηκαν υπό
έλεγχο εννιακόσια εννιά. Και τα εννιακόσια εννιά έχουν ελεγχθεί,
ενώ έχουν συνταχθεί από την εταιρεία τριακόσια εξήντα ένα δελ-
τία ελέγχου. Από τις τρεις χιλιάδες ογδόντα και πλέον σχολικές
µονάδες µέχρι σήµερα µόνο είκοσι εννιά -δηλαδή ποσοστό της
τάξεως του 1%- παρουσίαζαν ζηµιές και στη µεγάλη πλειονότητά
τους δεν οφείλονται στον πρόσφατο σεισµό.

Σε αυτό το σηµείο θα ήθελα να επισηµάνω δύο πράγµατα,
προκειµένου να αντιληφθούµε το γραφειοκρατικό πλαίσιο µέσα
στο οποίο, δυστυχώς, πρέπει να λειτουργούµε. 

Πρώτον, όταν µιλούµε για πρωτοβάθµιο µετασεισµικό έλεγχο,
αναφερόµαστε σε έναν ταχύ οπτικό έλεγχο που σκοπό έχει να
ενηµερώσει άµεσα τις αρµόδιες υπηρεσίες για τυχόν απαιτού-
µενες επισκευές. Σε αυτόν τον έλεγχο απλώς χαρακτηρίζονται
οι ζηµιές. Η ΚΤΥΠ δεν είναι αρµόδια να υποδείξει τους τρόπους
αντικατάστασης.

Αυτό, όµως, που κάναµε εµείς, κύριε Δελή, και που δηµιουργεί,
αν θέλετε, µια κατάσταση, η οποία λειτουργεί προς όφελος της
ταχύτητας, είναι ότι σε καταστάσεις έκτακτης ανάγκης, όπως κά-
ναµε σε αρκετούς δήµους στη Χαλκιδική, όπως κάναµε και σε
αρκετούς δήµους στην Αθήνα, το Υπουργείο µπορεί να αναθέσει
κατευθείαν πιστώσεις στους δήµους για να κάνουν τις επισκευές.

Και γιατί το κάνουµε αυτό; Το κάνουµε διότι, όπως αντιλαµβά-
νεστε, οι δήµοι έχουν την ικανότητα να κινούνται, εφόσον είναι
σε κατάσταση έκτακτης ανάγκης, µε πολύ πιο γρήγορες διαδι-
κασίες από ό,τι η ΚΤΥΠ. 

Δεύτερον, αυτό το νοµοθετικό πλαίσιο που σας περιέγραψα
είναι δεδοµένο και προβλέπει πρώτα να απευθυνθούν οι πολίτες
στους δήµους και σε επόµενο στάδιο στην περιφέρεια. Μόνο
στην περίπτωση που η περιφέρεια αδυνατεί, δηλαδή δηλώσει
αδυναµία, τότε κατατίθεται αίτηµα προς την ΚΤΥΠ. Αυτό είναι το
πλαίσιο, το οποίο υπάρχει όλα αυτά τα χρόνια στην Ελλάδα.
Εµείς, όµως, προσπαθούµε να  ξεπεράσουµε τις αγκυλώσεις
αυτού του πλαισίου µε τις λεγόµενες «προγραµµατικές συµφω-
νίες» που µπορεί να κάνει το Υπουργείο, εάν γίνει αίτηση από τον
κάθε δήµο.

Κλείνοντας θα ήθελα να ευχαριστήσω τους µηχανικούς, τους
δηµοσίους υπαλλήλους της ΚΤΥΠ, το ανθρώπινο δυναµικό όλου
του Υπουργείου, οι οποίοι πραγµατικά από τις πρώτες µέρες που
είχαµε µόλις αναλάβει τα ηνία του Υπουργείου, στάθηκαν πραγ-
µατικά δίπλα στην πολιτική ηγεσία του Υπουργείου µε απίστευτη,
αν θέλετε, αυτοθυσία, έχοντας πολύ µεγάλη εµπειρία. Όλοι οι
οργανισµοί, πραγµατικά, στάθηκαν για µια ακόµη φορά στο ύψος
των περιστάσεων και έδειξαν έναν εξαιρετικό επαγγελµατισµό. 

Εγώ θέλω να διαβεβαιώσω και εσάς, κύριε Δελή, και την Ολο-
µέλεια ότι είναι δεδοµένο πως οπουδήποτε ζητηθεί η βοήθειά
µας θα συνδράµουµε πλήρως. 

Πριν κλείσω, να αναφερθώ στο δεύτερο ερώτηµα αναφορικά
µε τα κονδύλια. Κύριε Δελή, αυτό δεν αφορά το Υπουργείο Υπο-
δοµών. Αφορά το Υπουργείο Εσωτερικών. Εγώ -για να σας διευ-
κολύνω- ζήτησα και µου έχει αποσταλεί µια απάντηση από το
Υπουργείο Εσωτερικών η οποία λέει ότι, στο εθνικό σκέλος του
ΠΔΕ, έχει προβλεφθεί κονδύλι για την πρόληψη και αποκατά-
σταση ζηµιών από θεοµηνίες. Μάλιστα ο Δήµος Χαϊδαρίου κατέ-
θεσε αίτηση και έχει χρηµατοδοτηθεί µε το ποσό των 200.000
ευρώ από το Υπουργείο Εσωτερικών στις 23 Αυγούστου.

Καταθέτω στα Πρακτικά το υπηρεσιακό σηµείωµα από το
Υπουργείο Εσωτερικών, το οποίο νοµίζω ότι διευκολύνει στο να
σας δώσω µια πιο συνολική απάντηση στην ερώτησή σας.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Υποδοµών και Μεταφορών, κ.

Κωνσταντίνος Αχ. Καραµανλής καταθέτει για τα Πρακτικά το
προαναφερθέν υπηρεσιακό σηµείωµα, το οποίο βρίσκεται στο
αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογρα-
φίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Κύριε Δελή, έχετε τον
λόγο.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, η ερώτησή µας γίνεται, βέβαια, µε αφορµή τον

πρόσφατο σεισµό της Αττικής αλλά, όπως καταλαβαίνετε, δεν
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περιορίζεται µονάχα στην αντισεισµική θωράκιση των σχολείων
της Αττικής. Αφορά το σύνολο της χώρας. 

Με την έννοια αυτή και σε σχέση µε τις «Κτηριακές Υποδοµές»-
την εταιρεία δηλαδή, η οποία αντικατέστησε τον παλιό Οργανισµό
Σχολικών Κτηρίων- και σε σχέση µε την ευθύνη που έχει στους
προσεισµικούς πρωτοβάθµιους ελέγχους, οι οποίοι είναι οπτικοί,
όπως γνωρίζετε, έχουµε εδώ ένα έγγραφο από την ίδια την εται-
ρεία, τις «Κτηριακές Υποδοµές», το οποίο διαβάζω: «Για την εν
γένει διενέργεια ελέγχων στο συνολικό κτηριακό απόθεµα του
πλαισίου αρµοδιοτήτων της εταιρείας, θα απαιτείτο πολλαπλάσιο
από το υφιστάµενο εξειδικευµένο τεχνικό προσωπικό σε µηχανι-
κούς έµπειρους στον οικοδοµικό τοµέα.». Αναγνωρίζει, δηλαδή,
και οµολογεί την αδυναµία της η εταιρεία αυτή, οι «Κτηριακές Υπο-
δοµές», να διενεργήσει τον πρωτοβάθµιο προσεισµικό οπτικό
έλεγχο. 

Κύριε Υπουργέ, στην Ελλάδα έχουµε περίπου δεκαέξι χιλιάδες
σχολικά κτήρια. Από αυτά το 25%, ένα στα τέσσερα δηλαδή, έχει
κατασκευαστεί πριν από το 1959. Έγιναν, δηλαδή, εν τη απουσία
οποιουδήποτε αντισεισµικού κανονισµού. Το 30% έγινε µεταξύ
του 1959 και του 1985 µε έναν υποτυπώδη αντισεισµικό κανονι-
σµό και το υπόλοιπο 45%, από το 1985 µέχρι σήµερα, έγινε µε
πιο σύγχρονες αντισεισµικές διατάξεις. Δηλαδή, πάνω από τα
µισά σχολικά κτήρια είναι απολύτως εκτεθειµένα και πάρα πολύ
ευάλωτα στον σεισµικό κίνδυνο. Αυτό νοµίζω ότι θα πρέπει να
γίνει συνείδηση στην πολιτεία και να µην έρχεστε εδώ να παρου-
σιάζετε µια ειδυλλιακή εικόνα, για το πώς αντιµετώπισε η κυβέρ-
νηση τον πρόσφατο σεισµό στην Αττική.

Θυµίζουµε ότι µετά τον καταστροφικό σεισµό του 1999 στην
Πάρνηθα, η τότε κυβέρνηση εξήγγειλε αντισεισµικούς ελέγχους
για όλα τα σχολεία της χώρας. Από αυτά τα κτήρια ο προσεισµι-
κός οπτικός έλεγχος έχει ολοκληρωθεί µόνο για το 25%, για τα
σχολεία δηλαδή τα οποία κτίστηκαν πριν το 1959 –αλλά ως εκεί
και τίποτα παραπάνω- και χωρίς να αξιοποιηθούν τα αποτελέ-
σµατα αυτού του ελέγχου, έστω και γι’ αυτά τα σχολεία, για το
1/4 δηλαδή, προκειµένου να γίνουν οι αντισεισµικές µελέτες και,
βεβαίως, να οδηγηθούµε σε κατάλληλες ενισχύσεις. Διότι τις µε-
λέτες δεν τις κάνουµε για να τις κάνουµε αλλά τις κάνουµε για
να ενισχυθεί η στατικότητα των σχολικών κτηρίων.

Παραπέρα, δηλαδή, για τα υπόλοιπα σχολικά κτήρια- δηλαδή
πρακτικά για δώδεκα χιλιάδες σχολικά κτήρια- ο προσεισµικός
οπτικός έλεγχος δεν έχει ολοκληρωθεί ακόµα και ας έχουν πε-
ράσει είκοσι χρόνια. Θα έλεγα ότι θα πρέπει να σταµατήσει αυτό
το εξωφρενικό που γίνεται, να ανατίθεται δηλαδή αυτός ο πρω-
τοβάθµιος προσεισµικός έλεγχος σε εκπαιδευτικούς, σε διευθυν-
τές συγκεκριµένα, προκειµένου να διαπιστώσουν τη στατικότητα
του κτηρίου. Έλεος πια! Τι άλλο θα γίνουν οι εκπαιδευτικοί; Έγι-
ναν τραπεζοκόµοι, θα γίνουν και πολιτικοί µηχανικοί;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Και φυσικά εδώ και είκοσι χρόνια σε κανένα σχολικό κτήριο
δεν έχει γίνει αντισεισµική µελέτη ούτε βέβαια και οι αντίστοιχες
στατικές ενισχύσεις, σύµφωνα µε αυτόν τον αντισεισµικό κανο-
νισµό που υπάρχει, λες και δεν ζούµε στην πιο σεισµογενή χώρα
της Ευρώπης, λες και δεν έχουµε κάθε λίγο και λιγάκι και έναν
δυνατό σεισµό εδώ ή αλλού στη χώρα.

Θα ήθελα να καταθέσω εδώ µία προσωπική µαρτυρία από µια
θρυλική µορφή -θα έλεγα- των σεισµολόγων του σεισµού της
Θεσσαλονίκης του 1978, ο οποίος σε µία ιδιωτική µας συζήτηση
µου είπε: «Να παρακαλάµε όταν θα γίνει µεγάλος σεισµός, να µη
λειτουργούν τα σχολεία». Όντως στον σεισµό του 1999 δεν λει-
τουργούσαν τα σχόλια, ήταν λίγες µέρες πριν ανοίξουν. Στον
πρόσφατο σεισµό πάλι δεν λειτουργούσαν τα σχολεία. Στον σει-
σµό της Μυτιλήνης η εικόνα του γκρεµισµένο σχολείου είναι χα-
ρακτηριστική.

Νοµίζω ότι είναι πολύ βαριές οι ευθύνες όλων των κυβερνή-
σεων, όπως και της δικής σας, γιατί έχετε και πολιτικό παρελθόν,
ως κυβέρνηση εννοώ. Έχετε πολύ µεγάλες ευθύνες, λοιπόν, που
σας βαραίνουν, όπως και την κρατική εξουσία γενικότερα που
αφήνουν κυριολεκτικά στο έλεος τη ζωή και την τύχη των µαθη-
τών και των εκπαιδευτικών. Νοµίζω ότι αυτό είναι πολιτική επι-
λογή και είναι αποτέλεσµα, βέβαια, µιας πολιτικής, όπου έργα

ευρύτερα αντισεισµικής και πολιτικής προστασίας, αντιπληµµυ-
ρικής και αντιπυρικής προστασίας θεωρούνται πολύ απλά κό-
στος, δεν επιλέγονται προς χρηµατοδότηση -είναι γνωστό αυτό-
από την Ευρωπαϊκή Ένωση και, βέβαια, θεωρούνται κόστος
υπερβολικό και για το κράτος και για τις κυβερνήσεις, µε την έν-
νοια ότι δεν αποδίδουν και ανταποδοτικό όφελος. Δηλαδή, µε
λίγα λόγια η ανθρώπινη ζωή, σε ότι αφορά τον σεισµό, µπαίνει
στη λογική του κόστους και του οφέλους.

Τελειώνοντας, κύριε Υπουργέ, νοµίζω ότι θα πρέπει να ξεκινή-
σει άµεσα ο έλεγχος όλων των σχολικών κτηρίων. Θα πρέπει να
αποδοθούν σε αυτά πιστοποιητικά καταλληλότητας και στατικό-
τητας και µάλιστα και πιστοποιητικά που θα πιστοποιούν την κα-
ταλληλότητα των εξόδων διαφυγής, την πυρασφάλεια των
σχολείων, την επάρκεια σε προαύλια και σε χώρους συγκέντρω-
σης. Επαναλαµβάνω, ζούµε στην πιο σεισµογενή χώρα της Ευ-
ρώπης, και, βεβαίως, θα πρέπει να εκπονηθεί ένα πρόγραµµα
ανέγερσης νέων σχολικών κτηρίων µε σύγχρονους αντισεισµι-
κούς όρους.

Νοµίζω ότι αυτά διεκδικούνται ήδη. Θα χρειαστεί να διεκδικη-
θούν, βεβαίως, ακόµα περισσότερο και από γονείς και από εκ-
παιδευτικούς και ευρύτερα από το εργατικό λαϊκό κίνηµα, έτσι
ώστε να οδηγηθούµε τουλάχιστον σε µία κατάσταση -οι σεισµοί
βεβαίως είναι µία βεβαιότητα, γίνονται έτσι κι αλλιώς- όπου θα
είµαστε προετοιµασµένοι κατάλληλα, έτσι ώστε να τους αντιµε-
τωπίσουµε. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ορίστε, κύριε Υπουργέ,

έχετε τον λόγο για την δευτερολογία σας.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ (Υπουργός Υποδοµών

και Μεταφορών): Θέλω να ξεκινήσω τη δευτερολογία µου, λέ-
γοντας στον κ. Δελή ότι πρώτον, θεωρώ πως δεν βοηθάει τη συ-
ζήτηση να αναφερόµαστε σε λάθος νούµερα. Σας είπα ότι από
τις τρεις χιλιάδες ογδόντα και πλέον σχολικές µονάδες που
ελέγχθηκαν -και λυπάµαι, αλλά όποιος ακούσει αυτό το νούµερο
ότι έγινε µέσα σε έναν µήνα, θα καταλάβει ότι είναι ένα νούµερο
το οποίο δείχνει πως πραγµατικά η ΚΤΥΠ έκανε, µε τους λίγους
µηχανικούς που έχει, σωστή δουλειά- µόνο είκοσι εννέα σχολεία,
δηλαδή ποσοστό κάτω του 1% είχαν πρόβληµα, τα οποία δεν
οφείλονται στους σεισµούς.

Εποµένως ας µην κινδυνολογούµε, ας µη σπέρνουµε τον πα-
νικό και ας κάτσουµε να σχεδιάσουµε -θα συµφωνήσω µαζί σας-
ένα πλάνο για την αντισεισµική θωράκιση. 

Ένα δεύτερο πράγµα στο οποίο θα ήθελα να αναφερθώ είναι,
ότι όπως πολύ σωστά είπατε, έχουµε δεκαέξι χιλιάδες σχολικές
µονάδες και είναι αδύνατον η ΚΤΥΠ να προβεί σε αντισεισµικό
έλεγχο σε όλες. Γι’ αυτό υπάρχει µια διαδικασία που δεν πάει
στους διευθυντές των σχολείων, κύριε Δελή. Στους δήµους και
στις περιφέρειες πάει, που έχουν και αυτοί µηχανικούς και µπο-
ρούν µετά από αίτηση να ζητήσουν τη συνδροµή της ΚΤΥΠ. Μη
λησµονούµε ότι αντικείµενο της ΚΤΥΠ είναι ο σχεδιασµός µελε-
τών κατασκευών όχι µόνο για τα σχολεία αλλά και για τα νοσο-
κοµεία και για τα δικαστικά κτήρια. 

Σε ό,τι αφορά τους ελέγχους του ’99 στους οποίους αναφερ-
θήκατε, ο τότε Οργανισµός Σχολικών Κτηρίων ο λεγόµενος ΟΣΚ
-διότι δεν είχαν συγχωνευθεί οι τρεις οργανισµοί για να φτιάξουν
την ΚΤΥΠ- είχε ζητήσει να διεξαχθεί έλεγχος στο έντυπο αρχείο
της εταιρείας που έχει δοθεί στην ΚΤΥΠ. Θα σας ενηµερώσω
σχετικά, διότι δεν µου έχει έρθει απάντηση ακόµα. Ωστόσο σε
κάθε περίπτωση οι έλεγχοι αυτοί απεστάλησαν στους οικείους
δήµους. Θα τονίσω απλώς ότι ανέκαθεν την αποκλειστική αρµο-
διότητα σύνταξης των πρωτοκόλλων επικινδύνου ή άρσης επι-
κινδυνότητας την είχαν τα τότε πολεοδοµικά γραφεία και αυτή η
αρµοδιότητα έχει περάσει στις οικείες υπηρεσίες δόµησης, τις
ΥΔΟΜ.

Είπατε κάτι για την Ευρωπαϊκή Ένωση. Κάνετε λάθος. Η Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση είναι αυτή που πιέζει την Ελλάδα, να προβεί και
στη θωράκιση της χώρας για τα τεράστια ζητήµατα της κλιµατι-
κής αλλαγής που έχουµε και για αντιπληµµυρικά έργα.

Ρωτάτε τι κάνει η Κυβέρνηση. Εδώ θα σας θυµίσω ότι πριν από
δύο εβδοµάδες εµείς µε τον Υπουργό Οικονοµικών κ. Σταϊκούρα,
υπογράψαµε δάνειο 150 εκατοµµυρίων για αντιπληµµυρικά
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έργα, τα οποία θα δώσουν λύση σ’ ένα ζήτηµα και θα προστα-
τεύσουν έναν πληθυσµό που είναι άνω του µισού εκατοµµυρίου
σε Αθήνα, Θεσσαλονίκη και Πελοπόννησο και θα συνεχίσουµε να
δίνουµε αρκετά χρήµατα, ώστε και στους πέντε µεγάλους αυτο-
κινητόδροµους και σε όλους τους παραχωρησιούχους να δο-
θούν κονδύλια για να προβούν και αυτοί σε αντιπληµµυρικά
έργα. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Αυτό, όµως, που πρέπει να κάνουµε -και εδώ είναι το ζήτηµα
και εδώ είναι ο ενδιαφέρων διάλογος- είναι ότι εµείς ήρθαµε και
δώσαµε λεφτά ως πολιτεία αφού έγιναν οι πληµµύρες και αφού
ζήσαµε την τραγωδία στην Αττική. Εποµένως, τώρα εµείς βρι-
σκόµαστε σε διαδικασία συζήτησης µε την Ευρωπαϊκή Τράπεζα
Επενδύσεων. Βλέπετε η Ευρώπη, κύριε συνάδελφε, δεν είναι σε
όλα κακή, διότι δίνει και λεφτά. Το ΠΔΕ δεν είναι αρκετό για να
φτιάξουµε καινούργια σχολεία και όποιο καινούργιο σχολείο γί-
νεται, γίνεται µετά από συνδροµή ευρωπαϊκών κονδυλίων. Μάλι-
στα χθες ένα από τα ζητήµατα που συζητήσαµε µε τους
εκπροσώπους της Ευρωπαϊκής Τράπεζας Επενδύσεων είναι να
πάρουµε δάνειο. Να σας θυµίσω ότι τα δάνεια αυτά είναι εικοσι-
πενταετούς διάρκειας µε το χαµηλότερο επιτόκιο. Στην ουσία
δεν είναι δάνεια, διότι η Ευρωπαϊκή Τράπεζα Επενδύσεων είναι
µια τράπεζα των είκοσι οκτώ χωρών-µελών που έρχεται και στην
ουσία «επιδοτεί», αν θέλετε µεγάλα έργα υποδοµής και µας είπε
ότι θέλει να συνδράµει, έτσι ώστε να κάνουµε έναν γενικότερο
σχεδιασµό για την αντισεισµική προστασία, έτσι ώστε να µην έρ-
θουµε πάλι όπως ήλθαµε στις 19 Αυγούστου και να κάνουµε
ελέγχους µετά τους σεισµούς. Οι διαδικασίες υπάρχουν. 

Θεωρώ ότι η χώρα µας είναι µια χώρα η οποία έχει εµπειρία
από σεισµούς. Έχουµε δείξει ετοιµότητα στο παρελθόν. Με όλον
τον σεβασµό προς το Κοµµουνιστικό Κόµµα θεωρώ ότι δεν πρέ-
πει να κινδυνολογούµε, όταν τα νούµερα που σας αναφέρω είναι
αυτά, δηλαδή όταν ποσοστό κάτω του 1% παρουσίασαν ζηµιές.

Νοµίζω ότι αυτό δείχνει ότι παρά την παλαιότητα των σχολικών
µονάδων αυτή τη στιγµή είµαστε σε µια φάση, όπου η κατάσταση
δεν είναι τόσο τραγική όσο την περιγράφετε. 

Ναι, τα σχολεία και τα σχολικά κτήρια είναι παλιά, ναι, πρέπει
να προβούµε σε ένα σχέδιο για να χτίσουµε νέα σχολεία -κι αυτό
κάνουµε µε λεφτά της Ευρώπης- και ναι, είµαστε εδώ για να συ-
ζητήσουµε µε τους ευρωπαϊκούς θεσµούς και τους ευρωπαϊκούς
οργανισµούς, πώς µπορούµε να µπούµε σε προγράµµατα είτε
δανειοδοτήσεων είτε άλλων ευρωπαϊκών πόρων, για να ελέγ-
ξουµε την ακαταλληλότητα των σχολικών κτηρίων και όχι µόνο
αλλά και των νοσοκοµείων και των Υπουργείων.

Να σας πω και κάτι άλλο που δείχνει την ετοιµότητα, αν θέ-
λετε, της Κυβέρνησης, όταν έγινε ο σεισµός στις 19 Αυγούστου.
Οι υπάλληλοι από το κτήριο του Υπουργείου Οικονοµικών, εδώ
στο Σύνταγµα, µε το δίκιο τους οι άνθρωποι είχαν βγει από το
κτήριο και δεν ήθελαν να επανέλθουν. Αµέσως συνεργείο της
ΚΤΥΠ πήγε εντός δύο ωρών, ήλεγξε το κτήριο, τους διαβεβαίωσε
για την καταλληλότητα του κτηρίου και µπήκαν µέσα.

Εποµένως νοµίζω ότι ειδικότερα στο ζήτηµα των σεισµών και
της αντιµετώπισης από τη ΚΤΥΠ, αυτά τα οποία λέτε έχουν ένα
στοιχείο υπερβολής.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ευχαριστώ και εγώ και

τους δυο σας.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώθηκε η συζήτηση των

επικαίρων ερωτήσεων. 
Κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη

συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Με τη συναίνεση του Σώ-

µατος και ώρα 12.02’ λύεται η συνεδρίαση για τη Δευτέρα 14
Οκτωβρίου 2019 και ώρα 18.00,’ µε αντικείµενο εργασιών του
Σώµατος: κοινοβουλευτικό έλεγχο, συζήτηση επικαίρων ερωτή-
σεων.
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